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U
zev{i u obzir ~iwenicu da se

elektri~na energija ne mo`e

uskladi{titi, zadatak JP EMS

kao operatora prenosnog sistema je

da u svakom trenutku odr`ava balans

izme|u proizvodwe i potro{we u

elektroenergetskom sistemu.
U sklopu aktivnosti dugoro~nog i

kratkoro~nog planirawa rada elek-

troenergetskog sistema Srbije, JP

EMS vr{i prognozu koliko elektri~-

ne energije }e biti predato u sistem

ili }e biti povu~eno iz sistema. Na

osnovu planskih analiza, JP EMS

obezbe|uje neophodnu koli~inu ba-

lansne rezerve kojom se izme|u osta-

log garantuje kvalitet i sigurnost u

snabdevawu potro{a~a u kratkom vre-

menskom periodu kroz anga`ovawe ak-

tivne balansne energije i automatsku

regulaciju frekvence.
Svi u~esnici na tr`i{tu (krajwi

kupci, proizvo|a~i, snabdeva~i ...) du-

`ni su da predvi|aju svoju proizvod-

wu, potro{wu, kupovinu i prodaju, kao

i da obezbede izbalansirani (uravno-

te`eni) dnevni plan rada. Najve}i

obim trgovine elektri~ne energije

se odvija na bilateralnom tr`i{tu

elektri~ne energije (bilateralna tr-

govina izme|u u~esnika na tr`i{tu), a
mawi deo na organizovanom dan una-

pred tr`i{tu (berza elektri~ne

energije). Svi u~esnici na tr`i{tu

su du`ni da dnevne planove rada do-

stave JP EMS dan unapred.
JP EMS je du`an da u realnom vre-

menu izbalansira sva odstupawa rea-

lizacije od potvr|enih planova rada

kroz anga`ovawe postoje}e balansne

rezerve na balansnom tr`i{tu.
Balansno tr`i{te je deo sveobu-

hvatnog (veleprodajnog) tr`i{ta

elektri~ne energije na kome JP EMS

kupuje, odnosno prodaje balansnu

elektri~nu energiju i obezbe|uje da

elektroenergetski sistem bude u ba-

lansu prema ostalom delu interko-

nekcije (koja obuhvata sve elektroe-

nergetske sisteme u kontinentalnom

delu Evrope).
Tro{kovi koji nastaju kupovinom

i prodajom balansne energije u pot-

punosti se prebacuju na one u~esnike

na tr`i{tu koji su odgovorni za na-

stala odstupawa realizacije od dnev-

nih planova rada. Ovo se sprovodi

kroz primenu koncepta balansne od-

govornosti u~esnika na tr`i{tu.

Balansno tr`i{te – Anga`ovawe

balansne energije kroz balansni

mehanizam

Balansno tr`i{te je deo sveobu-

hvatnog (veleprodajnog) tr`i{ta

elektri~ne energije na kome JP EMS

kupuje, odnosno prodaje balansnu

elektri~nu energiju u ciqu odr`ava-

wa balansa izme|u proizvodwe, razme-

ne i potro{we elektri~ne energije u

realnom vremenu, obezbe|ewa sigur-

nog rada elektroenergetskog sistema

i odr`avawa potrebnog nivoa rezer-

ve za sekundarnu i tercijarnu regula-

ciju.

Sve proizvodne jedinice, kao i

upravqiva potro{wa (kao {to su npr.
pumpno-akumulaciona postrojewa) su

u obavezi da svoj proizvodni, odno-

sno regulacioni kapacitet koji je

preostao nakon prijavqenih dnevnih

planova rada, stave JP EMS na raspo-

lagawe, za potrebe balansirawa si-

stema.
Balansni mehanizam predstavqa

skup procedura kojim se ure|uje ba-

lansno tr`i{te elektri~ne energije.
Balansni mehanizam defini{e na~in

podno{ewa ponuda od strane u~esni-

ka u balansnom mehanizmu (za svoje

proizvodne, odnosno upravqive kapa-

citete), ograni~ewa i zahteve koji se

postavqaju pred u~esnike u balansnom

mehanizmu, na~in pla}awa onome ko

pru`a tu uslugu, ograni~ewa za JP

EMS, ko i kako odre|uje na~in i li-

stu anga`ovawa proizvodnih kapaci-

teta.
U slu~aju da ne postoji dovoqan

kapacitet obezbe|en od proizvodnih

jedinica u Republici Srbiji, JP EMS

mo`e nabaviti balansnu energiju i od

susednih operatora prenosnih si-

stema (kroz tzv. havarijsku ispomo}),
kao i od snabdeva~a elektri~nom

energijom (po ugovoru o pru`awu si-

stemskih usluga).U~esnik u balansnom

mehanizmu dostavqa ponude za u~e{}e

svojih proizvodnih jedinica, za svaki

tr`i{ni dan, na satnom nivou. Ponude

za u~e{}e u balansnom mehanizmu se u

slu~aju JP EPS (dominantni u~esnik)
dostavqaju kao par energija – kapaci-

tet (to su tzv. eksplicitne ponude), a
u slu~aju nezavisnih proizvodnih je-

dinica dostavqaju kao par snaga – ce-

na (to su tzv. implicitne ponude). JP

EMS aktivira ponude prema kriteri-

jumu najmawih tro{kova.
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Obra~un naknade u slu~aju anga`o-

vane balansne energije vr{i JP EMS,
a pla}awe zavisi od smera anga`ova-

wa: anga`ovawe ''navi{e'' za otklawa-

we deficita energije (JP EMS pla}a

u~esniku u balasnom mehanizmu) i an-

ga`ovawe ''nani`e'' za otklawawe su-

ficita energije (u~esnik u balansnom

mehanizmu pla}a JP EMS).
Anga`ovana balansna energija u

elektroenergetskom sistemu se pro-

daje i kupuje po metodi ponu|ene ce-

ne u skladu sa anga`ovanim ekspli-

citnim i implicitnim ponudama za

svaki obra~unski interval.

Balansna odgovornost

Balansna odgovornost u~esnika na

tr`i{tu elektri~ne energije podra-

zumeva da je za svaki obra~unski in-

terval wegova obaveza da obezbedi

balans proizvodwe, potro{we, kupo-

vine i prodaje elektri~ne energije i

da preuzme finansijsku odgovornost

prema JP EMS za sva odstupawa reali-

zacije od prihva}enog plana.
U~esnicima na tr`i{tu je omogu-

}eno da se udru`uju u balansne grupe

i time smawe svoja ukupna odstupawa,
olak{aju administraciju i smawe tro-

{kove poslovawa. Za jednu balansnu

grupu samo jedan u~esnik na tr`i{tu

mo`e da bude balansno odgovorna

strana (BOS) prema JP EMS. Ukoliko

balansna grupa ne mo`e u realnom

vremenu (u okviru obra~unskog inter-

vala) da usaglasi svoju proizvodwu i

kupovinu elektri~ne energije sa jed-

ne strane, i potro{wu i prodaju elek-

tri~ne energije sa druge strane, ba-

lansna grupa pravi odstupawa.
U slu~aju nastalog odstupawa, uzi-

maju}i u obzir sve balansne grupe,
uloga JP EMS je da kupovinom i pro-

dajom balansne energije na balansnom

tr`i{tu, obezbedi neophodni balans

elektroenergetskog sistema Srbije

prema ostalom delu interkonekcije

(koja obuhvata sve elektroenergetske

sisteme u kontinentalnom delu Evro-

pe). Tro{kovi koji nastaju kupovinom

i prodajom balansne energije u prin-

cipu se u potpunosti prebacuju na ba-

lansno odgovorne strane koje su od-

govorne za nastala odstupawa svojih

balansnih grupa.
Pravilima o radu tr`i{ta elek-

tri~ne energije, u skladu sa Zakonom

o energetici, svi u~esnici na tr`i-

{tu re{avaju pitawe balansne odgo-

vornosti na jedan od slede}ih na~i-

na:
• potpisivawem Ugovora o ba-

lansnoj odgovornosti sa JP

EMS – ~ime u~esnik na tr`i-

{tu postaje BOS,
• potpisivawem Ugovora o pre-

nosu balansne odgovornosti

sa nekom ve} registrovanom

BOS – u~esnik na tr`i{tu

prenosi sve obaveze po pitawu

balansne odgovornosti na

BOS

• potpisivawem Ugovora o pot-

punom snabdevawu (ukoliko je u

pitawu krajwi kupac) sa snab-

deva~em, kojim krajwi kupac kao

u~esnik na tr`i{tu automat-

ski prenosi balansnu odgovor-

nost na tog snabdeva~a.
Obra~un naknade u slu~aju nasta-

log odstupawa balansne grupe vr{i JP

EMS, a pla}awe zavisi od prirode

odstupawa:
• ukoliko balansna grupa u ne-

kom obra~unskom intervalu

ima negativno odstupawe –
BOS odgovoran za tu balansnu

grupu pla}a JP EMS za nastalo

odstupawe,
• ukoliko balansna grupa u ne-

kom obra~unskom intervalu

ima pozitivno odstupawe – JP
EMS pla}a BOS odgovornoj za

tu balansnu grupu za nastalo

odstupawe

Finansijsko poravnawe balansno

odgovornih strana i pla}awe za

anga`ovanu balansnu energiju

Na osnovu metodologije defini-

sane u Pravilima o radu tr`i{ta

elektri~ne energije na balansnom tr-

`i{tu se odre|uje cena odstupawa po

kojoj se vr{i finansijsko poravnawe

BOS koje su odgovorne za odstupawa

svojih balansnih grupa. Cena poravna-

wa za svaki obra~unski interval se

odre|uje na osnovu anga`ovane balan-

sne energije i to kao ponderisana ce-

na aktiviranih eksplicitnih i im-

plicitnih ponuda iz tercijarne regu-

lacije, anga`ovane ugovorne balansne

rezerve i anga`ovane sekundarne re-

gulacije.
JP EMS vr{i finansijski obra~un

po svakom BOS za svaki obra~unski

period i u obavezi je da izvr{i obra-

~un mese~nih naknada za svaku balan-

snu grupu za sve obra~unske periode u

toku jednog meseca.
JP EMS istovremeno vr{i obra-

~un anga`ovane balansne energije po

svakom u~esniku u balansnom mehani-

zmu za svaki obra~unski period i u

obavezi je da izvr{i obra~un mese~-

nih naknada za svakog u~esnika u ba-

lansnom mehanizmu za sve obra~unske

periode u toku jednog meseca.
Pla}awe svih napred naavedenih

mese~nih naknada se vr{i istog dana

od strane svih BOS, u~esnika u ba-

lansnom mehanizmu i JP EMS i taj dan

je definisan u Kalendaru obra~una i

pla}awa na tr`i{tu elektri~ne ener-

gije. U slu~aju da neka BOS ne izvr{i

uplatu aktivira se bankarska garan-

cija od strane JP EMS.

Direkcija za poslove tr`i{ta

elektri~nom energijom
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rada elektroenergetskog sistema

Va`nost blagovremenog pla}awa

Neophodni preduslov funkcionisawa balansnog tr`i{ta i koncepta ba-

lansne odgovornosti je da sva pla}awa po ovim osnovama budu izvr{ena na vre-

me i u potpunosti.U slu~aju ka{wewa pla}awa ili nepla}awa,nelikvidnost jed-

nog u~esnika na tr`i{tu se prenosi na druge u~esnike i JP EMS i time se ugro-

`avaju funkcionisawe tr`i{ta elektri~ne energije i sigurnost snabdevawa

krajwih kupaca.
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REDOVNA SEDNICA UPRAVNOG ODBORA JP EMS

Ugovor o odr`avawu i eksploataciji sto-desetki

U
pravni odbor JP Elektromre`a

Srbije dao je, na 44. redovnoj sed-

nici odr`anoj krajem decembra,
ovla{}ewe generalnom direktoru JP

EMS Nikoli Petrovi}u da zakqu~i

ugovore o odr`avawu i eksploataciji

TS 110 kV/h sa privrednim dru{tvima za

distribuciju elektri~ne energije. JP

EPS se obratio Elektromre`i Srbije

sa molbom da u prelaznom periodu od 12
meseci od preuzimawa TS 110 kV/h,na{e

Preduze}e, bez naknade, pru`a uslugu

odr`avawa, i da na{i zaposleni, zajedno

sa zaposlenima u JP EPS,rade na odr`a-

vawu i eksploataciji tih elektroener-

getskih objekata. Sporazum je, sa ciqem

o~uvawa sigurnosti elektroenerget-

skog sistema Srbije,postignut,uz dogo-

vor da zaposleni u JP EMS u toku tih 12
meseci obu~e i osposobe radnike u pri-

vrednim dru{tvima za distribuciju

elektri~ne energije za samostalno oba-

vqawe odr`avawa i eksploatacije. Izve-

stilac je bio izvr{ni direktor za pre-

nos elektri~ne energije Neboj{a Pe-

trovi}.
Na sednici je usvojena i nova verzija

Pravila za raspodelu prekograni~nih

kapaciteta na granicama regulacione

oblasti JP EMS za period od 1. januara

do 31. decembra 2013. godine (verzija

2.0). Pravila }e se primewivati na {est

od ukupno osam granica prema susednim

elektroenergetskim sistemima, jer je sa

rumunskim i ma|arskim operatorima

prenosnih sistema potpisan ugovor o

zajedni~koj alokaciji. Novu verziju Pra-

vila Upravnom odboru predstavio je mr

Vladimir Jankovi}, direktor Direk-

cije za poslove tr`i{ta elektri~ne

energije. Usvojen je i novi Pravilnik o

odre|ivawu tro{kova prikqu~ewa na si-

stem za prenos elektri~ne energije, a

izmene je objasnio mr Dragan Balko-

ski, rukovodilac Projekta za prikqu~e-

wa.
Upravni odbor usvojio je i Odluku o

davawu JP EPS na kori{}ewe dela po-

slovnog prostora u zgradi novog Dispe-

~erskog centra, kao i odluku o davawu

PD „Elektroistok – Projektni biro“
na kori{}ewe dela poslovnog prostora

u Poslovnoj zgradi u Roviwskoj ulici.
Izvestioci su bili Marina Vukovi}-

Ze~evi},rukovodilac Centra za pravne

poslove i Branislav Bibi}, predsed-

nik skup{tine PD „Elektroistok –
Projektni biro“.

Na dnevnom redu bila je i Odluka o

izmeni i dopuni odluke Upravnog odbo-

ra o imenovawu ~lanova jedinice za im-

plementaciju Projekta EIB-C kredita,
takozvanog PIU tima.Du`nosti ~lanova

PIU tima razre{eni su Goran Pavlo-

vi} i Slavica Alagi},a za nove ~lano-

ve imenovani su Jelena Mateji}, izvr-

{ni direktor za investicije i strate-

giju, Branislav \ur|evi}, izvr{ni di-

rektor za ekonomsko-finansijske po-

slove, Ivan Jovi}evi}, izvr{ni direk-

tor za plan i kontrolu i Milo{ Peri-

{i} iz Centra za investicije. ^lanove

Upravnog odbora o ovoj ta~ki dnevnog

reda izvestio je Vladimir Petrovi},
rukovodilac PIU tima.

Donete su i odluke o rashodu i otu-

|ewu motornih vozila u pogonima Kru-

{evac i Vaqevo, izvestilac je bio {ef

Odeqewa za vozila Jovica Veli~ko-

vi}, kao i odluke o rashodu osnovnih

sredstava i sitnog inventara u pogoni-

ma Kru{evac i Beograd, a izvestilac je

bio Nenad Luci}, predstavnik Slu-

`be ra~unovodstva.
M. B. – M. V.

Nikola Petrovi} generalni direktor JP EMS

Vlada Republike Srbije donela je 21.decembra Re{ewe o imenovawu Nikole

Petrovi}a za generalnog direktora JP Elektromre`a Srbije.
Re{ewe je doneto na osnovu stava 1. iz ~lana 18. Odluke o osnivawu Javnog

preduze}a za prenos elektri~ne energije i upravqawe prenosnim sistemom, i

stava 2. iz ~lana 43. Zakona o Vladi.
Do ovog imenovawa, Nikola Petrovi} bio je na poziciji vr{ioca du`nosti

generalnog direktora JP EMS.



C
entralni polo`aj Srbije u re-

gionu i to {to se Elektropri-

vreda Srbije, sa svojim dobro

izbalansiranim hidro i termo proiz-

vodnim kapacitetima mo`e vrlo uspe-

{no pozicionirati kao bitan u~e-

snik na tr`i{tu elektri~ne energije

u regionu - nadogradila je Elektro-

mre`a Srbije koja, kao operator pre-

nosnog sistema sa najve}im brojem

granica prema susednim elektroener-

getskim sistemima (~ak osam) u Evro-

pi, predstavqa strate{ki nezaobila-

zan faktor u procesu uspostavqawa

funkcionalnog i efikasnog regio-

nalnog tr`i{ta elektri~ne energije

jugoisto~ne Evrope. Vidi se to ve} i

po tome {to je tokom 2011. godine

prenosnim sistemom EMS-a na regu-

lisanom tr`i{tu, transportovano

pribli`no 35 TWh elektri~ne ener-

gije. Na tr`i{tu elektri~ne energije

Srbije trenutno je prisutno 56 li-

cenciranih u~esnika, od kojih je 35
registrovano kod EMS-a za u~e{}e na

wemu, a dvadesetak i aktivno u proce-

su nominacije dnevnih planova rada.
EPS je, dodu{e, jo{ dominantan na

unutra{wem tr`i{tu, koje je od 1. ja-

nuara otvoreno za velike potro{a~e,
dok su ostali u~esnici, prvenstveno,

aktivni na tr`i{tu prekograni~nih

kapaciteta.
O tome da veliki potro{a~i stru-

je u Srbiji, kao ni dru{tvo u celini,
jo{ nisu spremni za tretirawe elek-

tri~ne energije kao robe, ulozi EMS-
a u daqem razvoju nacionalnog i inte-

grisanog regionalnog tr`i{ta elek-

tri~ne energije i planovima za otva-

rawe regionalne berze elektri~ne

energije u Srbiji govori Nikola Pe-

trovi}, generalni direktor Javnog

preduze}a Elektromre`a Srbije.
Da li je EMS spreman za otva-

rawe tr`i{ta elektri~ne ener-

gije za velike potro{a~e, koje je u

Srbiji trebalo da po~ne da funk-

cioni{e od 1. januara 2013. godi-

ne?

Vrlo kratko i jasno – jeste. Me|u-

tim, va`no je ista}i da iza te jedno-

stavne konstatacije stoje vi{egodi-

{wi sistematski napori u ja~awu, ka-

ko stru~no-operativnog, tako i in-

stitucionalnog kapaciteta da bi se

moglo uspe{no odgovoriti svim iza-

zovima koje prelazak iz jednog potpu-

no regulisanog u tr`i{no okru`ewe

sobom nosi. Naime, kako bi bili stvo-

reni uslovi za uspostavqawe funkci-

onalnog i efikasnog otvorenog tr-

`i{ta elektri~ne energije, pre svega

je bilo neophodno uspostaviti odgo-

varaju}i pravno-regulatorni okvir,
koji je s po~etka obuhvatao defini-

sawe modela tr`i{ta elektri~ne

energije, implementirawe transpa-

rentnog i nediskriminatornog kon-

cepta “pristupa tre}e strane” pre-

nosnom sistemu, kao i uspostavqawe

tr`i{nog pristupa prekograni~nim

kapacitetima svih zainteresovanih

u~esnika na tr`i{tu, a zatim, u zavr-

{noj fazi, i izradu i implementaciju

pravila o radu tr`i{ta elektri~ne

energije koja su definisala vidove

tr`i{ta, u~esnike na wemu, kao i wi-

hove me|usobne odnose, prava i oba-

veze. Da bi primena jednog ovakvog

koncepta bila mogu}a, neophodno je,
tako|e, bilo razviti i implementira-

ti, kako odgovaraju}i operativni i

stru~ni kapacitet unutar EMS-a, ta-

ko i vrlo sofisticiranu informaci-

onu infrastrukturu koja }e ovako di-

zajnirani model tr`i{ta i podr`ati.
U tu svrhu je, uz primenu najsavremeni-

jih evropskih re{ewa i ENTSO-E
preporuka po pitawu tr`i{nog role-
modela i formata neophodnih tr`i-

{nih podataka, uspostavqena automa-

tizovana i pouzdana platforma za ad-

ministraciju tr`i{ta elektri~ne

energije, tzv. MMS - Market Manage-
ment System, tj. Sistem za upravqawe

tr`i{tem elektri~ne energije. Na taj

na~in je omogu}eno efikasno i tran-

sparentno uspostavqawe tr`i{nog

balansnog mehanizma i koncepta ba-

lansne odgovornosti u Srbiji, {to

je, kroz primenu tzv.“dru-run” mehani-

zma i uz blisku saradwu sa EPS-om

kao trenutno jedinim u~esnikom u ba-

lansnom mehanizmu, uve`bavano tokom

2012. godine, dok se sa prakti~nom

primenom krenulo prvog januara 2013.
godine. Sve u svemu, imaju}i sve nave-

deno u vidu, sa ponosom mo`emo re}i

da je, {to se ti~e onih segmenata iz

nadle`nosti EMS-a i bez obzira na

pojedine, jo{ uvek, nedostaju}e ele-

mente u toj vrlo zahtevnoj slagalici

koju nazivamo otvoreno tr`i{te

elektri~ne energije, ono profunkci-

onisalo u zakonom odre|enim rokovi-

ma, na nogama podnose}i odre|ene de-

~ije bolesti koje }e, nadamo se, uz po-

dr{ku svih relevantnih struktura,
uskoro biti i odbolovane.

Kako ocewujete spremnost

drugih igra~a na tr`i{tu: EPS-

a, trgovaca elektri~nom energi-

jom i velikih potro{a~a?

Ne bih ulazio u detaqnije analize

tog tipa, obzirom da mi poslovna

etika, kao ni prirodna pozicija EMS-
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EMS – sto`er trgovine 
Kao operator prenosnog sistema, sa ~ak osam granica prema susednim
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snik na regionalnom tr`i{tu elektri~ne energije i spreman je i za

otvarawe doma}eg tr`i{ta struje, ka`e Nikola Petrovi}, generalni
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a kao transparentnog i nediskrimi-

natornog sto`era otvorenog tr`i-

{ta elektri~ne energije to ne dozvo-

qavaju, ali je u posledwih par meseci,
svakako, vidqivo da, kako potencijal-

ni u~esnici, tako ni dru{tvo u celi-

ni, jo{ uvek nisu spremni za tretira-

we elektri~ne energije kao robe ~ija

se cena, radi odr`ivosti celog si-

stema, a ne kao posledica ne~ijeg hi-

ra ili uslov evrointegracijama, kako

se moglo ~uti ovih dana, mora formi-

rati na tr`i{tu. Zbog tog ultimativ-

nog zahteva za sveokupnoj odr`ivosti

sistema, a sve u ciqu pove}awa sigur-

nosti snabdevawa, omogu}avawa slo-

bodne konkurencije i odr`ivog raz-

voja, u Evropi je i zapo~et proces de-

regulacije elektroenergetskog sek-

tora, uz stalno insistirawe na tako-

zvanim „cost-reflective“ tarifama i

tr`i{nim modelom koji }e naj{iroj

dru{tvenoj zajednici, tj. svim u~esni-

cima na tr`i{tu doneti maksimalnu i

izbalansiranu “ukupnu dru{tvenu do-

brodobit”, koja u ovom kontekstu

predstavqa zbir vi{ka vrednosti na

strani ponude i vi{ka vrednosti na

strani potra`we, uz uva`avawe pri-

hoda od zagu{ewa prekograni~nih ka-

paciteta. Dok god se taj kriterijum,
potpuno pogre{no i pojednostavqe-

no, izjedna~ava sa depresiranom ce-

nom elektri~ne energije, tj. sa bene-

fitom kupaca, a ne tretiraju}i na

istovetan na~in potrebe proizvo|a-

~a i operatora sistema za odr`ivim

razvojem svojih kapaciteta, sigurno je

da ne}e biti mogu}e uspostaviti je-

dan sveobuhvatan i u potpunosti za-

dovoqavaju}i dru{tveno-ekonomski

okvir za daqi razvoj elektroenerget-

skog sektora.
Prokomentari{ite, molim

Vas, zna~aj EMS-a za funkcioni-

sawe tr`i{ta elektri~ne energi-

je u Srbiji i region.

Jo{ 2004. godine, usvajawem Zakona

o energetici pisanog u skladu sa

uputstvima i direktivama Evropske

komisije o restruktuirawu energet-

skog sektora, postavqen je pravni

okvir za uspostavqawe i funkcioni-

sawe tr`i{ta elektri~ne energije,
zasnovanog na transparentnim, nedi-

skriminatornim i tr`i{nim princi-

pima. Ovim zakonom je definisana

uloga operatora prenosnog sistema i

operatora tr`i{ta elektri~ne ener-

gije kao subjekata koji }e vr{iti or-

ganizovawe tr`i{ta elektri~ne

energije u skladu sa poslovima iz svo-

je nadle`nosti na teritoriji Repu-

blike Srbije, a 2005. godine, formi-

rawem EMS-a kao energetskog subjek-

ta odgovornog i licenciranog za pre-

nos elektri~ne energije, upravqawe

prenosnom mre`om i organizovawe

tr`i{ta elektri~ne energije, stvo-

reni su i svi neophodni preduslovi

za otpo~iwawe procesa uspostavqawa

nacionalnog tr`i{ta elektri~ne

energije. Novi Zakon o energetici,
zvani~no usvojen jula 2011. godine, je

kroz definisawe tzv. tr`i{nih funk-

cija operatora prenosnog sistema

dodatno etablirao EMS u jednog od

najbitnijih subjekata za efikasno

funkcionisawe tr`i{ta elektri~ne

energije. U tom kontekstu, EMS je kao

operator prenosnog sistema odgovo-

ran za dono{ewe Pravila o radu tr-

`i{ta koje odobrava AERS, admini-

strirawe bilateralnog tr`i{ta

elektri~ne energije, organizovawe i

administrirawe balansnog tr`i{ta

elektri~ne energije, kao i za usposta-

vqawe i sprovo|ewe balansne odgo-

vornosti u~esnika na tr`i{tu elek-

tri~ne energije i vo|ewe registra

balansne odgovornosti. Tako|e, do

dono{ewa odluke od strane Vlade Re-

publike Srbije koje se ti~u defini-

sawa rada i organizacije operatora

tr`i{ta, EMS je kao nosilac licence

za organizovawe tr`i{ta elektri~ne

energije nominovan i za uspostavqa-

we organizovanog dan-unapred tr`i-

{ta elektri~ne energije, {to je jedna

od aktivnosti kojoj pridajemo najve}u

va`nost u 2013. godini. [to se ti~e

tr`i{ta elektri~ne energije u regi-

onu, poznato je da EMS sa svojih osam

granica prema susednim elektroener-

getskim sistemima (zahvaquju}i toj

~iwenici, EMS je i TSO sa najve}im

brojem granica kojima upravqa u Evro-

pi) zauzima centralno mesto u regio-

nu i predstavqa strate{ki nezaobi-

lazan faktor u procesu uspostavqawa

funkcionalnog i efikasnog regio-

nalnog tr`i{ta Jugoisto~ne Evrope.
Dovoqno indikativno je navesti po-

datke iz 2011. godine, gde je, pored

pribli`no 35 TWh elektri~ne ener-

gije razmewene na regulisanom tr`i-

{tu za potrebe snabdevawa tarifnih

kupaca, ukupan obim internih tran-

sakcija na slobodnom bilateralnom

tr`i{tu iznosio oko 10 TWh, a uku-

pan obim nominovanih prekograni~-

nih transakcija 11,5 TWh u smeru ula-

za u Srbiju i 11,2  TWh u smeru izla-

za ka susednim balansnim oblastima.
Kojom dinamikom se razvija regional-

no tr`i{te pokazuje i podatak da je,
recimo, 2008. godine ukupan obim in-

ternih transakcija na slobodnom bi-
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lateralnom tr`i{tu iznosio oko 2
TWh, dakle pet puta mawe nego pro-

{le godine, dok su prekograni~ne

transakcije u oba smera iznosile

pribli`no 7 TWh. Tako|e, bitan je

podatak i da, iz godine u godinu, ra-

ste likvidnost tr`i{ta prekogra-

ni~nih prenosnih kapaciteta,tako da

je na tr`i{tu Srbije trenutno pri-

sutno 56 licenciranih u~esnika na

tr`i{tu, od kojih je 35 registrovano

kod EMS-a za u~e{}e na wemu, a dvade-

setak i aktivno u procesu nominacije

dnevnih planova rada. Ina~e, treba

re}i i da je EPS jo{ uvek jedini u~e-

snik sa mestima iwektirawa i povla-

~ewa elektri~ne energije iz sistema

(nominuje planove proizvodwe, po-

tro{we i razmene), dok su ostali u~e-

snici prvenstveno aktivni na tr`i-

{tu prekograni~nih kapaciteta, dok

su forsirawem otvarawa tr`i{ta za

kupce prikqu~ene na prenosni sistem

dobili {ansu i za plasirawe energi-

je krajwim kupcima u Srbiji. Na `a-

lost, svedoci smo da tu {ansu, trenut-

no, jo{ uvek niko ne koristi, tako da

se kompletno snabdevawe doma}ih ku-

paca jo{ uvek svodi na mogu}nosti i

kapacitet EPS-a.
EMS je sa predstavnicima Mi-

nistarstva energetike i Agenci-

jom za energetiku radi na Regio-

nalnom akcionom planu za uspo-

stavqawe integrisanog tr`i{ta

elektri~ne energije jugoisto~ne

Evrope. [ta }e za EMS i Srbiju

zna~iti realizacija ovog plana?

Kroz Regionalni akcioni plan za

uspostavqawe integrisanog tr`i{ta

elektri~ne energije jugoisto~ne

Evrope, usagla{en od strane svih re-

levantnih zainteresovanih strana

(TSO-ovi, regulatori, ministarstva)
na nivou Energetske zajednice JIE,
definisani su osnovni principi za

formirawe jedinstvenog tr`i{ta

elektri~ne energije Jugoisto~ne

Evrope za slede}e vremenske okvire:
dugoro~no tr`i{te, dan-unapred tr-

`i{te i unutardnevno tr`i{te, ela-

boriraju}i pritom na veoma detaqan

na~in i problematiku prora~una pre-

kograni~nih kapaciteta i modelova-

wa mre`e. Bitno je re}i da su pred-

stavnici EMS-a i AERS-a, u svom ka-

pacitetu konvenora ENTSO-E regio-

nalne grupe za Jugoisto~nu Evropu i

Radne grupe za elektri~nu energiju

ECRB-a, imali, prakti~no, vode}u ulo-

gu u pripremi i pisawu ovog plana,
kao i da proaktivna uloga EMS-a u us-

postavqawu zajedni~kih bilateral-

nih aukcija sa susednim operatorima

prenosnog sistema, kao prvog defini-

sanog koraka ka uspostavqawu jedin-

stvenog regionalnog tr`i{ta, zaista

predstavqa lokomotivu u ovom proce-

su. Ina~e, Regionalni akcioni plan je

pisan u potpunosti u skladu sa tzv.
Ciqnim modelom za integraciju

evropskog tr`i{ta elektri~ne ener-

gije koji predstavqa kamen temeqac

uspostavqawa jedinstvenog (tzv. in-

ternog) EU tr`i{ta elektri~ne

energije, {to, u kasnijoj fazi, omogu-

}ava jednostavnu i efikasnu integra-

ciju regionalnog u pan-evropsko tr-

`i{te, {to sobom nosi benefite ko-

je je, verujem, izli{no detaqnije ela-

borirati.
Sve ~e{}e se govori o potre-

bi uspostavqawa koncepta naci-

onalnog i regionalnog dan-una-

pred tr`i{ta elektri~ne energi-

je. [ta to, konkretno, zna~i za

EMS, EPS i druge igra~e na tr-

`i{tu elektri~ne energije u Sr-

biji i regionu?

Imaju}i u vidu ve} opisani cen-

tralni polo`aj Srbije u regionu, kao

i ~iwenicu da se EPS sa svojim dobro

izbalansiranim hidro-termo proiz-

vodnim portfoliom mo`e vrlo uspe-

{no pozicionirati kao bitan u~e-

snik na tr`i{tu elektri~ne energije

u regionu, name}e se zakqu~ak da je im-

plementacija dan-unapred tr`i{ta

elektri~ne energije u Srbiji, ne samo

logi~an, ve} i neophodan korak u da-

qem razvoju nacionalnog, pa i regio-

nalnog tr`i{ta elektri~ne energije.
Tako|e, i u gore pomenutom Regional-

nom akcionom planu za uspostavqawe

integrisanog tr`i{ta elektri~ne

energije Jugoisto~ne Evrope, predvi-

|eno je fazno uspostavqawe regio-

nalnog dan-unapred tr`i{ta, uz para-

lelno sprovo|ewe aktivnosti na na-

cionalnom i regionalnom nivou, dok

je Srbija prepoznata kao potencijal-

ni nukleus za inicijalno uspostavqa-

we i kasnije {irewe dan-unapred tr-

`i{ta na region. Obzirom da se, ima-

ju}i u vidu zakonom propisano forsi-

rano otvarawe tr`i{ta, u skoroj bu-

du}nosti mo`e ra~unati i na ve}e

prisustvo novih u~esnika na tr`i{tu

elektri~ne energije u Srbiji, kako

kupaca, tako i snabdeva~a i nezavi-

snih proizvo|a~a na tr`i{tu elek-

tri~ne energije, smatramo da nema

opozicije na{em strate{kom oprede-

qewu da ~vrsto kora~amo u tom prav-

cu, baziraju}i napore, pre svega, na us-

postavqawu dan-unapred tr`i{ta u

Srbiji i bli`em okru`ewu (razmatra

se i pristup koji bi inicijalno obu-

hvatio tr`i{te Srbije i Crne Gore),
a kome bi se kasnije, putem implicit-

nih aukcija, tj. putem uvezivawa trgo-

vine sa prenosnim prekograni~nim

kapacitetom i uz neophodno u~e{}e

respektabilnih strate{kih partnera

iz EU i regiona, mogli pridru`iti i

potencijalni u~esnici iz susednih

zemaqa. Taj proces bi doneo zna~ajne

koristi u~esnicima na tr`i{tu i {i-

roj regionalnoj zajednici, kako kroz

pogodnosti u vidu automatizacije

procedura trgovine na berzi, smawe-

wa rizika trgovine, finansijske si-

gurnosti i smawewa tro{kova, tako i

kroz definisawe referentne cene na

tr`i{tu i uve}awe ekonomije obima

koje bi sobom donelo ograni~ewe in-

vesticionog rizika i smawivawe in-

vesticionih i operativnih tro{ko-

va, {to, tako|e, predstavqa i jedan od

vrlo bitnih ciqeva Energetske zajed-

nice Jugoisto~ne Evrope.
Kada mo`emo o~ekivati for-

mirawe regionalne berze elek-

tri~ne energije u Srbiji?

U posledwem kvartalu pro{le go-

dine su, kako kroz odre|eno interno

realocirawe stru~nih kapaciteta

unutar EMS-a, tako i kroz intenzivi-

rawe razgovora na ovu temu sa resor-

nim ministarstvom i potencijalnim

partnerima, zna~ajno ubrzane aktiv-

nosti na ovom poqu, tako da su neka

na{a, mo`da i optimisti~na, o~ekiva-

wa da bi se projekat uspostavqawa

dan-unapred tr`i{ta u Srbiji mogao

uspe{no zaokru`iti do kraja 2013.
godine. Naravno, ova projekcija pod-

razumeva punu posve}enost tom pro-

cesu svih relevantnih subjekata, ali

imaju}i u vidu dosada{wi, vrlo visok

i produktivan, nivo saradwe sa re-

sornim Ministarstvom i AERS, sma-

tramo da na lokalnom nivou ne}e bi-

ti nekih nepredvi|enih prepreka ili

razmimoila`ewa u pristupu koji bi

ugrozili realizaciju datog projekta.
[to se ti~e regionalnog konteksta i

uspostavqawa regionalnog dan-una-

pred tr`i{ta, imaju}i u vidu dosada-
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{wa iskustva, moram re}i da je tu si-

tuacija dosta slo`enija i zahteva

adekvatno tretirawe {irih politi~-

kih, socijalnih i dru{tvenih okolno-

sti, u ~emu nam, svakako, u velikoj meri

mo`e pomo}i i trenutna pozicija Sr-

bije kao predsedavaju}eg Energetske

zajednice. Ina~e, va`no je naglasiti

da su ve} prvi nagove{taji reakcija

relevantnih subjekata iz regiona i

Evrope na ovu na{u inicijativu vi{e

nego pozitivni, tako da sa velikim

optimizmom gledamo na ovaj projekat

koji }e, ukoliko bude realizovan u

skladu sa na{im planovima, predsta-

vqati krupni, rekao bih, trokorak u

naporima za uspostavqawe regional-

ne tr`i{ne infrastrukture.
U predlogu Projekata koje je

prof. dr Zorana Mihajlovi}, mi-

nistar energetike, razvoja i za-

{tite `ivotne sredine nedavno

predstavila, nekoliko je velikih

investicija u objekte EMS-a. Ko-

ji su to projekti?

Kao investicioni projekti, tj.
skup (klaster) projekata koji imaju ve-

}u strate{ku i razvojnu va`nost na

nacionalnom, regionalnom i pan-
evropskom nivou, u slede}em deseto-

godi{wem periodu mogu se izdvojiti:
ja~awe internih prenosnih kapacite-

ta, kao i kapaciteta regionalnih ko-

ridora preko prenosne mre`e Repu-

blike Srbije 400 kV naponskog nivoa

u pravcima severoistok – jugozapad i

istok –zapad, kao i ja~awe prenosnih

kapaciteta strate{kih pravaca u mre-

`i 110 kV naponskog nivoa. Ina~e,
svaki od ovih klastera se sastoji od

vi{e vrlo zahtevnih i izazovnih inve-

sticionih projekata, tako da, recimo,
izgradwa novog koridora severoi-

stok – jugozapad koji, trenutno, i zau-

zima najvi{e, kako medijske i stru~ne,
tako i pa`we me|unarodnih finan-

sijskih institucija koje bi vrlo rado

u~estvovale u wegovom finansirawu,
obuhvata realizaciju slede}ih proje-

kata: novi 400 kV dalekovod Kraguje-

vac – Kraqevo, novi interkonektivni

dalekovod izme|u Srbije i Rumunije

(dvostruki 400 kV dalekovod izme|u

Re{ice (Rumunija) i Pan~eva (Srbija)
sa novom trafostanicom 400/110 kV u
Vr{cu koja se vezuje na ovaj daleko-

vod), izgradwa TS 400/110 kV Beograd

20, rekonstrukcija TS 400/220 kV
Obrenovac, podizawe mre`e zapadne

Srbije na 400 kV naponski nivo (dvo-

struki 400 kV dalekovod izme|u

Obrenovca i Bajine Ba{te uz opcio-

no podizawe naponskog nivoa trafo-

stanice u Vaqevu na 400 kV naponski

nivo i weno povezivawe na pomenuti

dalekovod), nova 400 kV interkonek-

cija izme|u Srbije, Crne Gore i Bo-

sne i Hercegovine.
Kako }e se oni finansirati i

kada mo`emo o~ekivati wihovu

realizaciju?
Jedan deo investicionih projeka-

ta bi}e finansiran iz sopstvenih

sredstava, dok }e ve}i deo, svakako,
morati biti finansiran iz kredita

me|unarodnih finansijskih institu-

cija koje, kako je ve} re~eno, ve} sada

pokazuju zaista zna~ajan interes za

saradwu na ovom poqu. [to se ti~e

planiranog vremenskog okvira za rea-

lizaciju, planirano je da ve}i deo

planiranog investicionog ciklusa

bude okon~an u narednom desetogodi-

{wem periodu, {to je ciq ~ija }e rea-

lizacija, svakako, zavisiti, kako od

uspeha odre|enih aktivnosti unutar

EMS-a koje za ciq imaju pove}awe in-

terne efikasnosti u realizaciji in-

vesticija,tako i od eksternih fakto-

ra koji se ti~u obezbe|ivawa ade-

kvatnih finansijskih sredstava.
Da li }e tim projektima EMS

dobiti potreban nivo i kapaci-

tet umre`avawa sa okolnim elek-

troenergetskim sistemima, neop-

hodan za sve ve}u potrebu regio-

nalnog i evropskog tranzitirawa

elektri~ne energije?
Kao {to je ve} vi{e puta nagla{e-

no, prenosni sistem Republike Srbi-

je predstavqa interfejs izme|u svih

elektroenergetskih sistema u regio-

nu jugoisto~ne Evrope, obzirom da je

povezan sa prenosnim sistemima osam

susednih zemaqa. Ciq navedenog kla-

stera projekata, uz ve} realizovani

projekat novog 400 kV dalekovoda

Ni{ – makedonska granica, jeste ja~a-

we, kako internih prenosnih kapaci-

teta, tako i prenosnog kapaciteta

jednog od najzagu{enijih koridora re-

giona jugoisto~ne Evrope (uzimaju}i u

obzir i rastu}u potrebu regiona za

elektri~nom energijom, kao planira-

ne podmorske veze u vidu DC kablova

izme|u, pre svega, Italije i Crne Go-

re, kao i potencijalno Italije i Hr-

vatske). Ovaj klaster projekata }e

omogu}iti prenos energije iz isto~-

nog dela jugoisto~ne Evrope, kao i iz

Moldavije, Turske i Ukrajine ka jugo-

zapadnom delu regiona i daqe ka za-

padnoj Evropi. Ina~e, osim ovog, vrlo

izra`enog, regionalnog i pan-evrop-

skog konteksta, smatram da se vrlo jak

akcenat treba staviti i na obezbe|i-

vawe sigurnosti i pouzdanosti ispo-

ruke za kupce u Srbiji, ukqu~uju}i tu

i omogu}avawe odr`ivog razvoja i po-

boq{awe investicionog okvira i u

onim delovima Srbije koji do sada,
mo`da, nisu imali idealne uslove za

to.
Me|u elektroenergetskim stru-

~wacima se ~uju teze da EMS nije

trebalo izdvajati iz EPS-a. Molim

Vas da iznesete Va{ stav po ovom

pitawu.
Pre svega, nadam se da mi ne}ete

zameriti, moram da ka`em da je u sada-

{wim okolnostima ovo pitawe toli-

ko bespredmetno i deplasirano da

nisam siguran da zaslu`uje bilo kakav

komentar. Sa druge strane, osim ne-

kih neimenovanih glasina, moram da

priznam da za ovo vreme koje sam na

~elu EMS-a, niti sam ~uo, niti video

nekog od, kako ka`ete, elektroener-

getskih stru~waka koji bi javno izne-

li tu tezu, tako da vam je moj odgovor

na ovo pitawe vi{e nego jasan. Uosta-

lom, mislim da i jednostavno pore|e-

we EMS-a danas, tj. wegovog stru~nog,
operativnog i finansijskog kapaci-

teta,pa i institucionalnog statusa u

zemqi i regionu, sa situacijom u Elek-

troistoku od pre osam i vi{e godina

kada je bio deo vertikalno integri-

sanog EPS-a, mo`e vrlo lako i tran-

sparetno dati odgovor na va{e pita-

we, bez ikakve potrebe za daqom is-

crpnijom analizom.
Jelica Putnikovi}

(Tekst je preuzet iz Balkanmagazina)
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U
Slu`bi za imovinsko-pravne

poslove nema opu{tawa, radi se

vredno i neprekidno.Imovinska

pitawa na objektima TS Vrawe 4 i TS

Beograd 20 uspe{no su re{ena, a sada

se intenzivno radi na novim investi-

cijama, po~iwe razgovor za list EMS

Dalibor Milankovi}, rukovodilac

Slu`be za IPP. – Na{a ekipa nije

brojna, pored mene u Slu`bi je zapo-

sleno jo{ troje qudi – Vawa Avda-

lovi}, Ana Stojanovi} i Marko

\aji}. Pomo} nam pru`aju i Lazar

Bo{kovi}, pravnik iz Pogona Vaqe-

vo, Bojana Trajkovi} iz Pogona Kru-

{evac, kao i Miroslav Majdak,

Aleksandar Katan~i} i Mane

Mom~ilovi} koji ~ine Komisije za

re{avawe imovinsko-pravnih odnosa

na terenu. To je okosnica ekipe koja u

JP EMS ima odgovoran zadatak da re-

guli{e i re{i sva pitawa u vezi imo-

vine i zemqi{ta koja mogu iskrsnuti

u procesu izgradwe dalekovoda i

transformatorskih stanica. Tako|e,

imamo i podr{ku Poslovodstva. Shva-

taju}i zna~aj i problematiku u re{a-

vawu imovine, generalni direktor JP

EMS Nikola Petrovi} se li~no an-

ga`ovao kod nadle`nih dr`avnih or-

gana u ciqu ubrzawa postupka pred

Ministarstvom finansija i privrede

i Upravnim sudom, {to je doprinelo

br`em i efikasnijem re{avawu pred-

meta u kojima se JP EMS pojavquje kao

zainteresovana strana, nastavqa Mi-

lankovi}.

Aktuelnosti u Slu`bi za IPP

- Ono {to je najaktuelnije je re{a-

vawe imovine za 110 kV i 400 kV ras-

plet dalekovoda za Beograd 20, dvo-

struki 110 kV DV TS Kragujevac 1 –

TS Kragujevac 8 (izuzetno zna~ajan za

napajawe FIAT-a), rasplet dalekovo-

da koji se prikqu~uju na TS Vrawe 4,

rasplet dalekovoda kod budu}e TS

Bistrica (i sama TS Bistrica). Kraju

se privode projekti 2h110 kV DV TS

^a~ak 1 – TS ^a~ak 2 i TS ^a~ak 3 –

^a~ak 1, 110 kV DV Majdanpek – Mosna

i 110 kV TS Kru{evac 1 – EVP \unis.

U toku su i projekti dalekovoda Va-

qevo – Loznica – Zvornik, Beograd 3

– Kostolac, Beograd 3- Drmno, Ni{ 2

– Leskovac 4, Ni{ 2 – Ni{ 1, obja{wa-

va Milankovi}.

Ve}ina qudi misli da je pravni~ki

posao iskqu~ivo kancelarijski, da se

obavqa za kompjuterom i uz gomile pa-

pira. Za zaposlene u IPP, to je samo

jedan deo pri~e:

- Kada do|e vreme da se gradi da-

lekovod ili transformatorska sta-

nica, iz Centra za investicije po{a-

qu nam Elaborate eksproprijacije. Po

obimu i kompleksnosti, ti Elaborati

jedino se mogu uporediti sa enciklo-

pedijama. Naprimer, svaki dalekovod

ima minimum 50 stubnih mesta koja se

pojedina~no obra|uju. Na osnovu Ela-

borata, Vladi Republike Srbije upu-

}ujemo zahtev za utvr|ivawe javnog in-

teresa. Nakon {to Vlada donese re-

{ewe, sprovodi se proces ekspropri-

jacije pred op{tinskim slu`bama. Tu

na{ posao zaista po~iwe. Proces je

slo`en, jer moramo da vodimo ra~una

o mnogo faktora. Na po~etku, moramo

da „animiramo“ op{tinske slu`be,

10 RAZGOVOR

Ekipa Slu`be za IPP: Vawa Avdalovi}, Ana Stojanovi}, Dalibor Milankovi} i Marko \aji}

DALIBOR MILANKOVI], RUKOVODILAC SLU@BE ZA IPP

Pravna slu`ba- izme|u kancelarije i terena
Na{ posao je specifi~an i podrazumeva i naporan terenski rad. Pored

dobrog poznavawa pravnih propisa, zahteva i tehni~ko znawe i ve{ti-

nu komunikacije sa qudima, ka`e Dalibor Milankovi}, rukovodilac

Slu`be za IPP



koje ~esto nemaju dovoqno sluha za

zna~aj projekata ili im ne posve}uju

dovoqno vremena zbog zatrpanosti

predmetima. U tom slu~aju, moramo da

budemo uporni i da im skrenemo pa-

`wu na na{ „slu~aj“. Tako|e, ~esto se

sre}emo sa opstrukcijom procesa ko-

ju sprovode advokati.

Naravno, vlasnici zemqi{ta ~esto

su nezadovoqni nadoknadama za ze-

mqi{te, tako da nam je u opisu posla

i zastupawe JP EMS pred nadle`nim

sudovima, bilo da su u pitawu vanpar-

ni~ni postupci za utvr|ivawe nakna-

de ili procesi po tu`bama za nadok-

nadu {tete zbog umawewa vrednosti

zemqi{ta, ka`e rukovodilac Slu`be

za IPP.

“Lepote” rada na terenu

U pojedinim slu~ajevima, kada je u

pitawu izuzetno zna~ajan objekat, pa-

ralelno sa procesom eksproprijacije

obavqa se i direktno zakqu~ivawe

ugovora sa vlasnicima zemqi{ta. - Ta-

da, kao i kada je na licu mesta potreb-

no razre{iti sporne situacije, neop-

hodan je i izlazak na teren. Upravo

zbog tog terenskog dela posla, rad u

IPP je veoma specifi~an. Na teren

~esto idemo po ki{i, snegu, na loka-

cije koje su neretko veoma udaqene i

te{ko pristupa~ne. Moramo da prona-

|emo vlasnike zemqi{ta, zatim slede

pregovori sa wima i sklapawe spora-

zuma. Za obavqawe na{eg posla nije

dovoqno samo pravno obrazovawe. Po-

red dobrog poznavawa propisa, mora-

mo biti i dobro tehni~ki „potkova-

ni“, kako bi bili u stawu da tuma~imo

planove i strankama dajemo odgovore

na pitawa koja nam postavqaju, koja su

naj~e{}e u vezi bezbednosti i even-

tualnog zra~ewa dalekovodnog stuba.

Tako|e, moramo biti i svojevrsni

psiholozi, jer se zaista sre}emo sa

razli~itim qudima, a sa svakim treba

da na|emo zajedni~ki jezik.

Budu}i da vlasnici zemqi{ta ~e-

sto pokre}u tu`be, a procesi traju i

nakon {to je objekat fizi~ki izgra-

|en, mo`emo re}i da, i kada je za sve

ostale projekat zavr{en i gotov, on

za nas jo{ uvek traje. Prakti~no, pri-

premamo teren pred po~etak izgrad-

we, pratimo ga dok traje i bavimo se

wim i nakon {to je zavr{en.

Kada su sporazumi zakqu~eni, pred

nama je jo{ jedan zahtevan zadatak –

ukwi`ba investicionog objekta pred

katastrom nepokretnosti. Kada dobi-

jemo Re{ewe o ukwi`bi, na{ posao u

vezi te investicije je zavr{en, ali

opu{tawa nema, jer je uvek aktuelna

neka eksproprijacija, postupak ili

komisija, zakqu~uje Dalibor Milan-

kovi}, lider male i slo`ne ekipe iz

Slu`be za imovinsko-pravne poslove.

M. Bogi}evi}
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P Elektromre`a Srbije pustila

je krajem decembra pod napon

400-kilovoltni dalekovod od

Leskovca do makedonske granice. Ta

deonica, du`ine 100 kilometara, sa

307 novih dalekovodnih stubova, deo

je me|unarodnog elektroenergetskog

koridora i izgra|ena je u sklopu dru-

ge faze projekta izgradwe 400-kilo-

voltnog dalekovoda Ni{ – Leskovac -
granica Makedonije, vrednog 33,5 mi-

liona evra.
Dalekovod je pu{ten u takozvani

„prazan hod“, zato {to trasa daleko-

voda sa makedonske strane jo{ nije za-

vr{ena. Pu{tawem dalekovoda u prazan

hod obezbe|uje se reaktivna energija

koja je potrebna elektroenergetskom

sistemu. Stavqawe dalekovoda od Le-

skovca do makedonske granice pod na-

pon poboq{ane su naponske prilike u

tom delu zemqe.
Dalekovod Leskovac - granica Ma-

kedonije gra|en je od 2008. do 2011,
investitor je JP EMS, a finansijer

Delegacija Evropske unije. Izvo|a~ je

bila kompanija „Inabensa“ iz [pani-

je, a projekte je uradilo preduze}e

„Elem-Elgo“ iz Beograda.
M. B.

INVESTICIJA JP EMS

Pod naponom dalekovod

od Leskovca do makedonske granice

Komi~ne i opasne situacije

-Na terenu se sre}emo sa razli~itim qudima i upadamo u razli~ite si-

tuacije, koje su ~esto komi~ne, ali mogu biti i opasne. Jednom nas je nezado-

voqni vlasnik sa~ekao sa ogromnim {arplanincem, a zatim je legao ispred

buldo`era. Bilo je potrebno mnogo diplomatije da ga ubedimo da se sklo-

ni. Nedavno, kada je kolega \aji} bio na terenu na trasi dalekovoda Vaqe-

vo – Zvornik, u slu`benu Ladu-nivu, u kojoj je bio sa kolegama iz EMS-a, za-

leteo se i udario je ~ovek u svojoj Zastavi 101 koji je bio nezadovoqan po-

lo`ajem stuba. Lada je izdr`ala, ali se „kec“ ozbiqno uzdrmao, pri~a Dali-

bor Milankovi}



Z
oran Kne`evi} novi je direktor

Pogona prenosa Kru{evac, a na tu

poziciju je postavqen 15. novem-

bra 2012. Ro|en je 6. marta 1974, a zavr-

{io je Eletrotehni~ki fakultet u Beo-

gradu, smer energetika.U Pogonu Kru{e-

vac po~eo je da radi pre devet godina,
kao in`ewer u slu`bi za odr`avawe da-

lekovoda, a nakon toga je postao i ruko-

vodilac te slu`be.
Pogon Kru{evac je teritorijalno

najve}i pogon, obuhvata na severu Aran-

|elovac, Kragujevac, ^a~ak, na istoku

Kwa`evac, Pirot, Bosilegrad, Dimi-

trovgrad; na zapadu Sjenicu, Tutin, Kra-

qevo, a na jugu Kru{evac, Ni{, Vrawe i

Leskovac.Pokriva i najve}u mre`u dale-

kovoda du`ine 2500 km. U svom sastavu

trenutno ima dvadeset i ~etiri trafo-

stanice 110 kV, 220 kV i 400 kV, od ko-

jih je devetnaest 110 kV u postupku pre-

laska u Elektroprivredu Srbije. Preo-

stalih {est trafostanica od 220 kV i
400 kV, kao i trafostanica Vrawe 4, ko-

ja je trenutno u izgradwi, ostaju u okvi-

ru Pogona Kru{evac.
Da li je bilo ve}ih problema ove

zime u odr`avawu mre`e?

-Ove godine smo spremno do~ekali

zimu, tako da nije bilo ve}ih problema,
imali smo stabilnost napajawa i funk-

cionalnost mre`e. I pored toga {to

pokrivamo veliku teritoriju i zbog to-

ga imamo razli~ite vremenske uslove u

kojima radimo, s jedne strane Pe{ter

gde su zime izuzetno jake, pa do prosto-

ra oko Aleksinca gde je brisan prostor

sa jakim vetrovima, ipak smo uspeli da

pravovremeno stignemo do svih lokaci-

ja. Jedino je bilo mawih problema zbog

neprohodnosti puta usled snega, kao i

oko ~i{}ewa snega u objektima i oko

objekata EMS-a.
U Pogonu Kru{evac je u prethod-

nom periodu bilo zna~ajnih inve-

sticija? 

-U prethodnom periodu imali smo

rekonstrukciju trafostanica i izgrad-

wu dalekovoda. Sektor investicija JP

EMS bio je nosilac posla, a posebno

treba naglasiti zavr{etak izgradwe 400
kV interkonektivnog dalekovoda TS

Ni{ 2 – TS Leskovac 2 – makedonska

granica. Tako|e, izgradwa trafosanice

TS Vrawe 4 je u toku,vremenske prilike

idu na ruku izvo|a~ima, a zavr{etak iz-

gradwe TS-a i pripadaju}eg raspleta da-

lekovoda 110 kV i 400 kV predvi|en je

za 2014. godinu. Ovom investicijom }e

biti ostvareni mnogi korisni efekti,a
na prvom mestu prikqu~ewe na novoi-

zgra|eni interkonektivni dalekovod

TS Ni{ 2 – TS Leskovac 2 - granica Ma-

kedonije. Uz to, bi}e ostvareno dugo-

ro~no re{ewe za sigurno i kvalitetno

napajawe elektri~nom energijom i sma-

wewe gubitaka prenosne mre`e u jugoi-

sto~nom delu Republike Srbije, a elek-

trodistributivne mre`e u Vrawu i Le-

skovcu i okolini dobi}e znatno kvali-

tetnije napajawe sa vi{ih naponskih ni-

voa,{to }e pozitivno uticati na mogu}-

nost razvoja ovog regiona.
Kakvi su planovi za ovu godinu?

-U toku je priprema za rekonstrukci-

ju Kru{evca 1, oprema je dovezena u Po-

gon Kru{evac, a trenutno zavr{avamo

imovinsko-pravna pitawa jedne parcele

sa PD Elektro-Kru{evac.
Planira se i rekonstrukcija daleko-

voda TS Dedina- elektrolu~no postro-

jewe \unis od 110 kV u du`ini od {est

kilometara po postoje}oj trasi,a koja je

sagra|ena 1954. godine. Tu se sada nala-

ze betonski stubovi,koji su postali ne-

bezbedni za odr`avawe.
Po istoj trasi se pravi dupli dale-

kovod, tako da jedan pravac ulazi u tra-

fostanicu Dedina, a drugi ide prema

elektrolu~nom postrojewu \unis.
U toku je izbor trase Kraqevo – No-

vi Pazar duplog 110 kV dalekovoda i

trase 400 kV dalekovoda Kragujevac 2-
Kraqevo 3. Realno je da te investicije

po~nu ove godine.
Pogon Kru{evac u svim poslovima

u~estvuje aktivno. Kada je u pitawu iz-

gradwa dalekovoda i rekonstrukcija

trafostanica, na{i qudi su uvek pri-

sutni i maksimalno na raspolagawu, po-

gotovo „za{titari“ i zaposleni koji
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ZORAN KNE@EVI], DIREKTOR POGONA

PRENOSA KRU[EVAC

Veliki planovi za najve}i Pogon

Kadrovska struktura Pogona

U Pogonu Kru{evac ima 238 zaposlenih, a po re~ima direktora Kne`evi}a u

narednom periodu }e se voditi ra~una o popuwavawu pozicija, naro~ito na po-

slovima odr`avawa gde trenutno nedostaje desetak montera. Kne`evi} se osvr-

nuo i na starosnu strukturu Pogona i rekao da je ona zadovoqavaju}a i da ima

osam zaposlenih koji trenutno ispuwavaju jedan od uslova za penziju i da }e to

biti prilika da se kadrovska struktura podmladi.Pored objekata u Kru{evcu gde

je sedi{te i regionalnog dispe~erskog centra, a radi boqe organizacije i br-

`ih interevencija i re{avawa kvarova, Pogon ima i mati~nu stanicu Ni{ 2 gde

gravitiraju odeqewa u Ni{u.
„U Ni{u imamo odeqewe dalekovodne ekipe od petnaest qudi ,slu`bu za vi-

sokonaponsku opremu i radionicu, a ona su oformqena 1999. godine radi lak{e

obnove poru{ene infrastrukture“, ka`e direktor Kne`evi}.



odr`avaju visokonaponsku opremu. Sve

aktivnosti obavqaju se maksimalno brzo

i kvalitetno. Poma`emo i oko poslova

eksproprijacija zemqi{ta, gde smo dali

veliki doprinos, naro~ito zbog pozna-

vawa stawa na terenu, {to bitno olaka-

{ava posao komisiji.
Saradwa sa drugim pogonima?

-Postoji odli~na saradwa sa drugim

pogonima naro~ito kada je potrebna is-

pomo} u qudstvu zbog potreba posla,po-

mo}i u alatu i vozilima. Imamo odli~nu

saradwu sa svim pogonima u EMS-u, a po-

sebno sa Pogonom tehnike i Sektorom

investicija,a sa Direkcijom za upravqa-

we tako|e odli~no sara|ujemo, jer ciq

nam je da sve uradimo maksimalno kvali-

tetno, korektno i brzo. Bitna je sarad-

wa i dobri odnosi, jer to mnogo zna~i i

za planirawe i za realizaciju poslova.
Pogon Kru{evac i Kosovo i Me-

tohija?

-Na severnom delu Kosova, iako pri-

pada Pogonu Obili}, radnici Pogona

Kru{evac su aktivni i ~esto pru`aju

neophodnu logistiku. Konkretno 2010.
godine u~estvovali smo u izgradwi op-

tike na dalekovodu Gazivode- Vala~ 110
kV i Novi Pazar 2- Vala~ 110 kV. Trafo-

stanicu Vala~ mi i daqe odr`avamo, a

odlazimo po zahtevu direktora Pogona

Obili}.

Kako teku poslovi na kr~ewu ra-

stiwa na trasi dalekovoda?

-Kada je re~ o odr`avawu trase dale-

kovoda i kr~ewu rastiwa, Pogon Kru{e-

vac u posledwih pet godina nije anga`o-

vao tre}a lica. Imamo ~etiri seka~a i

oni su odradili svoj posao zaista kvali-

tetno,samo ove godine imamo u planu se-

~u 70 hektara {ume.Veoma ~esto su zapo-

sleni koji rade na ovim poslovima najvi-

{e optere}eni, jer Pogon ima velika

{umska prostranstva, a velike probleme

stvara bagremovo drve}e, jer za godinu

dana mo`e da izraste i do {est metara

u visinu,a pogotovo gde ima dosta sunca

i vode.
U kakvom je stawu vozni park Po-

gona?

-Vozni park Pogona Kru{evac kao i

drugi Pogoni planski obnavqa vozni

park. Na{a vozila su u dobrom stawu, a

tome doprinosi i disciplinovan odnos

voza~a prema vozilima. Imamo pojedina

terenska vozila koja su stara i po15 go-

dina, ali na{i mehani~ari uspevaju da ih

dr`e u maksimalno ispravnom stawu.Po-

gon Kru{evac jedini u EMS-u ima sne-

`no vozilo za kori{}ewe prilikom ve-

likih padavina, koje je predvi|eno za

{est radnika i voza~a.

Sr|an Stankovi}
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D
elegacija JP EMS u sa-

stavu Nikola Petro-

vi}, generalni direk-

tor, Ilija Cvijeti}, izvr-

{ni direktor za upravqawe i

tr`i{te, Branko [umowa,
glavni dispe~er i Bo`idar

Kova~evi}, direktor Pogona

Obili},prisustvovala je kra-

jem decembra u prostorijama

op{tine Kosovska Mitrovica

operativnom sastanku u orga-

nizaciji Ministarstva ener-

getike.Sastanku su prisusto-

vali i predstavnici mini-

starstva, JP EPS,PD Elektro-

srbija Kraqevo, JP Elektroko-

smet i HE Gazivode.
Tema sastanka bilo je us-

postavqawe pouzdane koordi-

nacije u ciqu {to sigurnijeg

snabdevawa elektri~nom

energijom konzuma severnog

dela Kosova i Metohije, koji

se radijalno napaja preko da-

lekovoda 155/2 iz pravca TS

Novi Pazar. Prisutni su upo-

znati sa postoje}im proble-

mima i predlo`ili da se

usvoji Procedura o upravqa-

wu prenosnim sistemom na se-

veru Kosmeta, koju je predlo-

`io JP EMS.
Prilikom boravka na Ko-

sovu i Metohiji, generalni

direktor je sa saradnicima

posetio TS Vala~, koja je ve-

oma bitna za snabdevawe

elektri~nom energijom srp-

skog stanovni{tva na severu

Kosmeta. Direktor Pogona

Obili} Bo`idar Kova~evi}

bli`e ih je upoznao sa karak-

teristikama i zna~ajem te

trafostanice, kao i sa pro-

blemima sa kojima se zaposle-

ni susre}u. Svi zaposleni su

izrazili zadovoqstvo pose-

tom generalnog direktora,
koji je poru~io da je zadovoq-

stvo obostrano, da je svestan

zna~aja TS Vala~ i istakao je

da }e u~initi konkretne ko-

rake da se polo`aj zaposle-

nih u TS Vala~ poboq{a.
Delegacija JP EMS imala

je priliku da obi|e i HE Ga-

zivode i upozna se sa karakte-

ristikama, eksploatacijom i

obavezama te elektrane oko

odr`awa dowe kote, odnosno

kapaciteta kompenzacionog

bazena, odakle se pija}om vo-

dom snabdeva deo severnog

Kosmeta.
M. B.

DELEGACIJA JP EMS NA KOSOVU I METOHIJI

Pouzdanije snabdevawe severa KiM

Generalni direktor JP EMS u poseti TS Vala~

Antikorozivna za{tita

Kne`evi} isti~e da je antikorozivna za{tita jedan od prioriteta u radu Po-

gona, ali da se jo{ uvek ose}aju posledice neulagawa u odr`avawe prenosnog si-

stema,naro~ito {to u prethodnih petnaestak godina zbog ograni~enih sredsta-

va nije bilo mogu}nosti da se redovno i u potrebnom obimu sprovode mere an-

tikorozivne za{tite. Potrebno je dosta vremena da se nadoknadi propu{teno,
ali ako bi se nastavilo kao u prethodnoj godini, kada je utro{ena koli~ina od

1500 tona za{tite,Preduze}e bi uspelo da se pribli`i usvojenim standardima.



N
akon uspe{no zavr{ene 2012. godine i ostvarene odli~ne poslovne saradwe sa kompanijom MAVIR Zrt, dogovoreno je da

se i u 2013. godini nastavi sa organizovawem zajedni~kih aukcija. U 2013. Godini JP EMS }e biti odgovoran za organi-

zovawe dugoro~nih aukcija prenosnih kapaciteta – godi{wih i mese~nih, dok bi MAVIR Zrt sprovodio aukcije na dnev-

nom nivou.
Rezultat pregovora sa operatorima ostalih susednih prenosnih sistema,koji su intezivno vo|eni u 2012.godini,predsta-

vqa dogovor o organizovawu zajedni~kih aukcija postignut sa operatorom rumunskog prenosnog sistema (Transelectrica).
Operator rumunskog prenosnog sistema (TEL) u 2013. godini bi}e zadu`en za dodelu prenosnih kapaciteta na godi{wem,

mese~nom i unutardnevnom nivou, dok }e JP EMS preko DAMAS sistema organizovati dnevne aukcije prenosnih kapaciteta.
Na ostalim granicama,kao i do sada, JP EMS }e u 2013. godini organizovati dugoro~ne aukcije (godi{we,mese~ne i sedmi~-

ne) za dodelu 50 posto od ukupnog raspolo`ivog prenosnog kapaciteta - (split aukcije).

Nakon analize godi{wih aukcija za 2013. godinu (zajedni~kih i split aukcija) i mese~nih aukcija za januar i februar 2013.
godine (zajedni~kih i split aukcija) mo`e se utvrditi da i daqe na svim granicama i smerovima postoji trend zagu{ewa,odno-

sno potreba za prenosnim kapacitetima od strane u~esnika u aukcijama je ve}a nego {to predstavqaju ponu|ene vrednosti ras-

polo`ivih prenosnih kapaciteta.
Broj u~esnika koji sa JP EMS imaju potpisan Ugovor za 2013. godinu i pravo u~e{}a na aukcijama za dodelu 50% raspolo`i-

vih kapaciteta je 35, dok je taj broj ne{to ve}i kada su u pitawu zajedni~ke aukcije na ma|arskoj granici i on iznosi 42 u~e-

snika.
Detaqne informacije rezultatima mese~nih aukcija objavqeni su na zvani~nom sajtu JP EMS:
http://www.ems.rs/stranice/tehnicke_informacije/mesecne_rezultati_inf.htm
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Raspodela prekograni~nih prenosnih kapaciteta

na granicama regulacione oblasti Republike Srbije u 2013. godini

Z
a razliku od zajedni~kih aukcija na granici sa Ma-

|arskom, gde pravo na u~e{}e imaju sve kompanije

registrovane u zemqama EU ili u zemaqama potpi-

snicama sporazuma o Energetskoj zajednici, na rumunsko-
srpskoj granici u dnevnim aukcijama mogu u~estvovati sa-

mo kompanije koje predstavqaju balansno odgovorne

strane u Srbiji ili Rumuniji.
Broj u~esnika koji su stekli pravo da u~estvuju na

dnevnim aukcija na granici sa Rumunijom je 26.
Dnevne aukcije prekograni~nih kapaciteta prakti~-

no predstavqaju 24 nezavisne satne aukcije

Prve dnevne aukcije JP EMS je organizovao 14. Janua-

ra 2013. godine.
Karakteristi~no je da je za prva dva dana zabele`eno

zagu{ewe u smeru od Rumunije ka Srbije, a da je nakon to-

ga u preostalim dnevnim aukcijama (zakqu~no sa 29. janua-

rom) trend zagu{ewa bio prisutan u aukcijama organizo-

vanim za smer od Srbije ka Rumuniji.
Maksimalna marginalana cena koja je postignuta na

dnevnim aukcijama je bila 3.11 evra/MWh i to za prvih 6.
sati u aukcijama za 29. januar 2013. godine.

Marko Jankovi}, dipl.el.in`.

Zajedni~ke dnevne aukcije na granici Srbija – Rumunija

Aukcije prekograni~nih prenosnih kapaciteta na granicama regulacione oblasti u Republici Srbiji



Zajedni~ke aukcije na granici Srbija – Ma|arska

Rezultati zajedni~kih godi{wih aukcija na srpsko-ma|arskoj granici, 2013 godinu, prikazani su u tabeli i na grafiku:

Detaqne informacije rezultatima godi{wih zajedni~kih aukcija objavqeni su na zvani~nom sajtu JP EMS:
http://www.ems.rs/stranice/tehnicke_informacije/godisnje_rezultati_inf.htm

Rezultati zajedni~kih mese~nih aukcija na srpsko-ma|arskoj granici, za januar i februar 2013. godine, prikazani

su u tabeli i na grafiku:

Detaqne informacije rezultatima mese~nih zajedni~kih aukcija objavqeni su na zvani~nom sajtu JP EMS:
http://www.ems.rs/stranice/tehnicke_informacije/mesecne_rezultati_inf-joint.htm
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Aukcije za dodelu 50 posto raspolo`ivog prenosnog kapaciteta

Rezultati godi{wih aukcija za dodelu 50% raspolo`ivog prenosnog kapaciteta, za 2013. godinu, prikazani su

u tabeli i na grafiku:

Detaqne informacije rezultatima godi{wih aukcija objavqeni su na zvani~nom sajtu JP EMS:
http://www.ems.rs/stranice/tehnicke_informacije/godisnje_rezultati_inf.htm
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Rezultati mese~nih aukcija za dodelu 50 posto raspolo`ivog prenosnog

kapaciteta, za januar i februar 2013. godine 

Januar 2013:

Februar 2013:

Marko Jankovi}, dipl.el.in`.
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Preoptere}ewe sistema 

u centralnoj Evropi

Analiti~ari predvi|aju da }e 18 po-

sto nema~ke potro{we elektri~ne energi-

je uskoro poticati iz solarnih sistema

koje treba povezati na mre`ni sistem te

zemqe, {to }e dovesti do wenog preopte-

re}ewa. Nema~ka trenutno prenosi ener-

giju iz obnovqivih izvora (OIE) na severu

do juga preko sistema tre}ih zemaqa, kao

{to su Poqska,Slova~ka i ^e{ka republi-

ka, dovode}i sisteme tih zemaqa na ivicu

pucawa. One stoga zameraju Briselu {to

samo u jednoj re~enici ukazuje na ovaj pro-

blem Nema~ke u saop{tewu o internom

energetskom tr`i{tu. „To je pre 15 godi-

na trebalo da bude prioritetan projekat,
a od tada nije mnogo ura|eno“, rekao je

{ef analiti~kog odeqewa ^EZ-a, Mihael

Krepelka. „Ako nismo `eleli da ostvari-

mo ciqeve za 2020. (20 posto udela OIE u

energetskom miksu EU) mogu da zamislim

{ta }e se desiti u 2020. ako nastavimo

istom dinamikom“, dodaje on.

Predlog za delimi~nu

nacionalizaciju mre`e 

u Nema~koj

Jedan ~lan vlade Nema~ke predlo`io

je radikalnu meru delimi~ne nacionali-

zacije prenosne elektroenergetske

mre`e u najve}oj evropskoj ekonomiji,
zbog odsustva re{ewa za pro{irewe vi-

sokonaponskih linija u zemqi. Ilse Ag-

ner, ministarka za za{titu potro{a~a

je, kako prenosi Der Spiegel,“izgleda po-

godila u metu u koju istom argumentaci-

jom ga|aju mnogi energetski eksperti i

polti~ari”. Time bi se ujedno ispravi-

la, po mnogima, istorijska gre{ka vlade

Angele Merkel - prodaja prenosne mre-

`e privatnim kompanijama poput RWE,
Vattenfall i E.On. Te prodaje su doprine-

le stvarawu atmosfere da je ekstremno

te{ko realizovati ambiciozni vladin

multimijarderski plan izgradwe 1.550
kilometara duge nacionalne mre`e da-

lekovoda sposobne za povezivawe

ogromnih izvora obnovqive energije

kojima bi trebalo da se kompenzuje gra-

dualno zatvarawe nuklearnih elektrana

u Nema~koj.

Isplata francuske 

vlade EDF-u
Francuska vlada je pro{le nedeqe

pristala da isplati dr`avnoj elektroe-

nergetskoj kompaniji EDF 4,9 milijardi

evra na ime otkupa zelene energije po

podsticajnim tarifama i subvencioni-

sane cene struje za socijalno ugro`enu

kategoriju stanovni{tva.Wall Street Jo-
urnal navodi da je EDF uprkos ove olak-

{ice i daqe pod osetnim pritiskom re-

gulisanih tarifa za doma}e potro{a~e

elektri~ne energije i rasta tro{kova

zbog namere vlade da zatvori neke od

wenih nuklearki. Vlada Francuske je

2003. godine uvela specijalni porez na

ra~une za elektri~nu energiju iz koga je

finansirala gubitke koje su EDF-u stva-

rala pomenuta dva „odliva“. Me|utim, od

2007. godine prihod od tog doprinosa

nije pratio rastu}e izdatke za socijal-

nu kategoriju, kao i stanovnike francu-

skih ostrva u Pacifiku i Atlantiku,ko-

jima su bile garantovane iste cene

elektri~ne energije kao i wihovim

„kontinentalnim“ zemqacima. Zbog toga

je EDF zahtevao od vlade da pokrije ma-

wak od 4,9 milijardi evra pove}awem ce-

na elektri~ne energije. Vlada u Parizu

je kona~no prihvatila argumentaciju

EDF-a i pristala da u ratama pokrije taj

gubitak kroz gradualno uve}awe speci-

jalnog poreza na ra~une za struju, po~ev

od dodatna tri evra na megavat-~as, re-

troaktivno od januara ove godine.

Ni`e cene elektri~ne 

energije u Bugarskoj

Cene elektri~ne energije u Bugar-

skoj najverovatnije }e biti sni`ene za

jeda do dva odsto od 1. jula ove godine,
najavio je predsednik energetske regu-

latorne komisije Angel Semerxiev. On

je kao razlog naveo smawewe nameta za

proizvodwu elektri~ne energije iz vi-

sokoefikasnih elektrana sa kombinova-

nim ciklusom usled smawewa cena pri-

rodnog gasa.

Predlog Evropske komisije

Evropska komisija je pripremila pred-

log obavezuju}ih mera javnim i privatnim

organizacijama, u prvom redu kqu~nim in-

frastrukturnim segmentima, poput ener-

getskog,da prijave i podele sa drugima in-

formacije o te`im sajber napadima, sazna-

je TechWeek Europe. Dokument jo{ nije

obelodawen,ali je ovaj portal uvidom u sa-

dr`aj saznao da predvi|a obaveze kako vla-

dinim telima, tako i privatnim i javnim

ompanijama da prijave“incidente sa zna~aj-

nim posledicama”. Ovaj predlog se razli-

kuje od lani predlo`ene direktive EK o

za{titi podataka, koja se nije eksplicit-

no odnosila na sajber napade. Krajwi ciq

je da se stvori prohodan, svima dostupan

informativnim prostor, koji bi pomogao

dr`avama i drugima da reaguju u slu~aju ne-

ke kataklizmi~ne situacije.Iz EK poja{wa-

vaju za TechWeek - to izve{tavawe bi mo-

glo biti u formi poziva na pomo}, prime-

ra „Uragan Sendi je zbrisao moju elektra-

nu i prekinuo snabdevawe elektri~nom

energijom, kao i internet servis. Koga da

pozovem u pomo}?“

Nove sigurnosne mere u Japanu

Japanska Uprava za nuklearnoenerget-

sku regulaciju (NRA) izdala je nacrt si-

gurnosnih propisa radi obezbe|ewa nu-

klearne elektrane od prirodnih nesre}a

i teroristi~kih napada. Nove obavezuju}e

mere predvi|aju da elektrane moraju imati

rezervnu upravqa~ku sobu, udaqenu od lo-

kacije nuklearke, kako bi se u slu~aju ne-

sre}e moglo upravqati elektranom i spa-

{avawem bez rizika od zra~ewa.Osim toga,
za{titne strukture }e se morati da se po-

ja~aju do stepena da izdr`e udar mlaznog

aviona, mora}e da se ugradi sna`ni venti-

lacijski ure|aji kod reaktora s filerima

itd. Zbog primene ovih mera, ~ije usvajawe

se o~ekuje do leta ove godine, u roku od

tri godine ne}e biti mogu}e pustiti u

rad sve trenutno zatvorene nuklearne

elektrane.

Nema~ka energetska politika

Nema~ka mora da odustane od svoje sa-

mostalne energetske politike i vi{e sa-

ra|uje sa Evropskom unijom radi izgradwe

tro{kovno efikasnog,pouzdanog i odr`i-

vog sektora,mawe zavisnog od Rusije,rekao

je po~etkom meseca evropski komesar za

energetiku, Nemac Ginter Otinger. U go-

voru na otvarawu najrespektabilnijeg

energetskog skupa u Nema~koj, godi{we

Konferencije Handelsblat,podvukao je da

}e Nema~ka tek kada bude partner EU ima-

ti autoritet da zastupa evropske ener-

getske interese u svetu. Otinger je kon-

statovao da }e Evropa u celini biti na gu-

bitku „ako Rusija nastavi svoju - zavadi pa

vladaj - strategiju“.
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Tro{kovni rezovi

u Francuskoj

Francuski elektroenergetski i gasni

kolosi, EDF i GDF Suez najavili su tro-

{kovne rezove i prodaju dela aktive kako

bi izbalansirali pozicije uzdrmane viso-

kim dugovawima i slabom potro{wom

energije. EDF, operater 58 francuskih nu-

klearki i 84,4 posto u vlasni{tvu dr`ave,
navodi da }e precizne podatke saop{titi

kada 14.februara objavi godi{wi izve{taj

za 2012. godinu. Pariski Le Figaro je, me-

|utim, objavio da se radi o kresawu tro-

{kova visine milijardu evra.GDF Suez je u

decembru najavio smawewa tro{kova u iz-

nosu 3,5 milijardi evra do 2015.godine.
Ovih dana ~elnik GDF -a @erar Mestra-

le je rekao da }e novi sistem automatskog

indeksirawa cena gasa za potro{a~e vi{e

odraziti operativne tro{kove kompanije.
GDF Suez i drugi snabdeva~i su u vi{e na-

vrata tu`ili sudu dr`avu i regulatorno

telo zbog ograni~ewa pove}awa cena gasa.

Sedmi reaktor u NE Kozloduj

Gradwa sedmog reaktora u NE Kozloduj

u Bugarskoj mora biti usagla{ena i koor-

dinirana s Evropskom komisijom, kazao je

evropski komesar za energetiku Ginter

Otinger. On je naglasio kako je nu`no da

bugarska vlada o tom projektu detaqno

obavesti EK koja }e zatim prou~iti slu~aj

u svetlu Evropskog sporazuma o nuklearnoj

energiji.Otinger smatra da gradwa sedmog

reaktora, umesto izgradwe NE Belene, ne

sme uticati na uklawawe prva ~etiri so-

vjetska reaktora u NE Kozloduj, na {to se

Bugarska obavezala ugovorom sa Briselom.

Oduzeta licenca ^EZ-u 

u Albaniji

Albansko regulaciono telo oduzelo je

tamo{woj podfirmi ~e{ke kompanije ^EZ

licencu za distribuciju elektri~ne ener-

gije u toj zemqi.Regulacioni ured ERO od-

luku obrazla`e navodom da ^EZ Shperndar-
je nije obezbedila distribuciju struje i

nije investirala u razvodnu mre`u, dok

^EZ smatra da je postupak albanskih in-

stitucija u suprotnosti s tamo{wim zako-

nima. Albanski regulator je istovremeno

odredio administratora koji }e preuzeti

upravqawe firmom. Portparol ^EZ-a Bar-

bora Pulpanova najavila je pokretawe me-

|unarodne arbitra`e dodaju}i da }e kom-

panija tom odlukom izgubiti akcionarska

prava u distributivnoj firmi u Albaniji.
Grupacija ^EZ je u{la u Albaniju 2009. go-

dine,kada je za 102 miliona evra kupila 76
odsto udela u tamo{wem distributeru

elektri~ne energije. Kompanija se pro{le

godine na{la u problemu, jer je dr`avni

regulator udvostru~io cenu struje koju je

^EZ Shperndarje morao da plati dr`avnom

proizvo|a~u elektri~ne energije, a pri

tome mu nije dozvoqeno da pove}a cenu

krajwim potro{a~ima. Agencija Moody's je
procenila da bi ^EZ odlaskom iz Albani-

je izgubio oko 200 miliona evra.

Bez inostranih kompanija

u ruskim morima

Inostrane kompanije ne}e dobiti li-

cence za razvoj naftnih poqa u ruskom

podmorju, razjasnio vicepremijer Arkadij

Dvorkovi~. On je novinarima rekao da }e

strane firme mo}i da u~estvuju kao tehno-

lo{ki partneri, ali ne i kao nosioci li-

cenci. Dvorkovi~ je dodao da je na nedav-

nom sastanku vlade usvojena principijelna

odluka o omogu}avawu stranim kompanijama

da u~estvuju u podmorskim projekatima sa-

mo kao mawinski partneri ruskih dr`av-

nih kompanija pod uslovima koji }e na-

knadno biti odre|eni.

Novi porezi za prenosne

kompanije

Rumunska vlada planira uvo|ewe novog

poreza za energetske prenosne i distri-

bucione kompanije, objavquje Romania Insi-
der. Uvidom u nacrt zakona, list prenosi

da novi nameti dolaze kao odgovor na ve-

}e zarade koje }e imati energetske kompa-

nije sa dodatnom liberalizacijom tr`i-

{ta, a prihodi }e i}i na ra~un energetski

ugro`enih doma}instava. Vlada o~ekuje

dodatnih 127 miliona evra do kraja 2014.

godine od uvo|ewa poreza na prirodni

monopol operaterima prenosne i distri-

bucione mre`e na svaki zara~unat i napla-

}en MWh.

Mogu} gubitak monopola

Gasproma

Gasprom bi mogao izgubiti monopol na

izvoz prirodnog gasa, ako se proceni da

takva odluka ne bi oborila cene i ako ne

bi naudila ekonomskim interesima Rusije,
rekao je premijer Dmitrij Medvedev u in-

tervjuu za Bloomberg TV u Davosu.Agenci-

ja navodi da }e u narednih par meseci Vla-

da u Moskvi odlu~iti o zahtevu Novateka

da izuzme LNG iz ekskluziviteta odobre-

nog Gaspromu, kako bi tom privatnom pro-

izvo|a~u gasa i wegovom partneru Totalu

omogu~io avansno sklapawe ugovora o iz-

vozu te~nog gasa.

Ruska ponuda za DEPA
Gasprom je ponudio bezmalo dve mili-

jarde evra za gr~ku monopolsku gasnu kom-

paniju DEPA.Na tu firmu,u kojoj je dr`ava

vlasnik udela od 65 posto, a ostalo pose-

duju mali akcionari, ciqa vi{e potenci-

jalnih kupaca, ali nije poznato da li neko

nudi vi{e od Gasproma. Iako je ponuda Ga-

sproma osetno iznad tr`i{ne vrednosti

DEPA, analiti~ari procewuju da bi se

ulagawe ruskom kolosu vi{estruko ispla-

tilo kroz ja~awe pozicije i uticaja na tr-

`i{tu Evrope, kuda moraju da pro|u novi

gasovodi iz Kaspijskog regiona i Afrike,
odnosno Bliskog istoka prema evropskim

kupcima.

ME\UNARODNA PANORAMA 19



E
nergetska zajednica (EnZ) otvo-

rila je po~etkom januara javne

konsultacije o osnovama Soci-

jalne strategije, koja bi posle ras-

prava na nivou stalnih radnih grupa,

mogla biti usvojena na ovogodi{wem

sastanku Ministarskog saveta EnZ, u

oktobru u Beogradu, saop{teno je iz

Sekretarijata EnZ u Be~u.

Osnova strategije dogovorena je

2007. godine Memorandumom o razumeva-

wu o socijalnim pitawima, kojim su se

~lanice EnZ (Albanija, BiH, Crna Gora,

Hrvatska, Makedonija, Moldavija, Srbi-

ja, Ukrajina i UNMIK) obavezale da

utvrde principe socijalnog dijaloga u

energetskom sektoru, kako na nacional-

nom, tako i regionalnom nivou.

Javna rasprava ima ciq da ovome

doda i stavove kompanija, vlada, regu-

latornih tela, nevladinih organiza-

cija i drugih zainteresovanih strana

u vezi dve grupe pitawa – dostupno-

sti energije raznim kategorijama po-

tro{a~a i socijalnom dijalogu me|u

partnerima u energetskom sektoru. U

prvom slu~aju radi se o definisawu

energetski ugro`enog potro{a~a,

pronala`ewu najboqih na~ina za re-

{avawe problema energetskog siro-

ma{tva uz najmawe reme}ewe funkcio-

nisawa tr`i{ta i sl. Druga grupa pi-

tawa vezana je za socijalni dijalog sa

ciqem ubla`avawa posledica koje bi

postepena liberalizacija energet-

skih tr`i{ta mogla da ima na zapo-

slenost, pogotovu mawe kvalifikova-

nog osobqa u javnim kompanijama.

R. E.
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Konsultacije o socijalnoj strategiji

AGENCIJA ZA ENERGETIKU REPUBLIKE SRBIJE

Distributerima gasa odobrene cene za javno snabdevawe

S
avet Agencije za

energetiku odobrio

je trideset jednom

distributeru gasa cene

prirodnog gasa za javno

snabdevawe. Prethodno je

saglasnost na cene gasa za

kupce prikqu~ene na wegovu

distributivnu mre`u data

javnom preduze}u Srbijagas.

Prose~no pove}awe ce-

na javnog snabdevawa (bez

PDV-a) za doma}instva je

8,6 procenata (na 44.4

din/m3), a za sve kupce pri-

kqu~ene na distributivne

sisteme u Srbiji je 9,5 pro-

cenata (na 40.42 din/m3).

Distributeri gasa nisu

od Agencije tra`ili pro-

menu cena pristupa distri-

butivnom sistemu (takozva-

nih mre`arina), tako da }e

se i daqe primewivati cene

ovih usluga utvr|ene 2011.

godine.

Nove cene za javno snab-

devawe distributeri gasa

}e primewivati od februa-

ra 2013. godine, izuzev JP

„Srbijagas“,koji svojim kup-

cima, osim doma}instava,

obra~unava gas po novoj ce-

ni od 15. januara. 2013. godi-

ne.

R. E.



U
svajawe novog zakona o efika-

snom kori{}ewu energije }e

omogu}iti da se identifikuju

naboqi i najefikasniji na~ini za

u{tedu energije u Srbiji, izjavio je

krajem decembra pomo}nik Ministra

energetike, razvoja i za{tite `ivot-

ne sredine Dejan Trifunovi},
prilikom predstavqawa Nacrta zako-

na o efikasnom kori{}ewu energije.
Trifunovi} je rekao da se nada da }e

ovaj zakon u parlamentu biti usvojen

u prvom kvartalu ove godine dok

glavne efekte zakona o~ekuje u 2014.
godini.

Prema wegovim re~ima, razlog za

dono{ewe ovog zakonskog re{ewa je-

ste to da je energetski intenzitet u

Srbiji dva do tri puta ve}i, nego u

zemqama EU, da smo zavisni od uvoznih

energenata u procentu od 33,6 odsto,
prisutan je negativan uticaj energet-

skog sektora na `ivotnu sredinu, 76
odsto emisije gasova sa efektom

"staklene ba{te" iz energetskog sek-

tora.
Zakon, kako je rekao Dejan Trifu-

novi}, tako|e predvi|a i Buxetski

fond za unapre|ewe energetske efi-

kasnosti kojim upravqa ministar, a

Vlada Srbije donosi godi{wi pro-

gram finansirawa aktivnosti i mera

unapre|ewa energetske efikasnosti.
Sredstva se, kako je predvi|eno

nacrtom zakona, dodequju putem javnog

konkursa i dostupna su svim pravnim

i fizi~kim licima, rekao je Trifuno-

vi} i dodao da je uslov za investici-

one projekte energetski pregled, od-

nosno elaborat o energetskoj efika-

snosti, kao i ponovni pregled 12 me-

seci posle realizacije projekta.
Na nivou autonomne pokrajine i je-

dinice lokalnih samouprava postoje i

druge mere podsticaja, a predvi|ene su

i poreske i druge olak{ice, naveo je

pomo}nik Ministra energetike, razvo-

ja i za{tite `ivotne sredine.
Trifunovi} je istakao da je ciq

ovog zakona da se obezbedi i stimu-

li{e odgovorno, racionalno, efika-

sno i odr`ivo kori{}ewe energije,
da se doprinese pove}anoj sigurno-

sti snabdevawa energijom, smawewu

uvozne zavisnosti, pove}awu konku-

rentnosti privrede i standarda gra-

|ana, da se stvore uslovi za zapo{qa-

vawe visoko stru~nih kadrova kao i

lak{e ispune obaveze zemqe u pogledu

primene obnovqivih izvora energije.
Tako|e je namera, kako je naveo, da

se smawe negativni efekti sektora

energetike na `ivotnu sredinu i sma-

wi emsija CO2. Novim zakonom o efi-

kasnom kori{}ewu energije bi}e obu-

hva}eni sektor proizvodwe, prenosa

i distribucije energije, proizvo|a~i,
uvoznici i prodavci proizvoda koji

uti~u na potro{wu energije, vlasnici

kotlova snage preko 20 kilovata, vla-

snici sistema za klimatizaciju snage

preko 12 kilovata. Lokalne samoupra-

ve sa vi{e od 20.000 stanovnika mora-

}e da donesu program unapre|ewa

energetske efikasnosti u transpor-

tu od tri godine, kao i da imaju utvr-

|ivawe i pra}awe indikatora potro-

{we energije u saobra}aju.
Trifunovi} je istakao da }e no-

vim zakonom biti uvedeni i novi me-

hanizmi kao {to su organizovano

upravqawe energijom, energetski pre-

gledi, ozna~avawe proizvoda koji uti-

~u na potro{wu energije, naplata pre-

ma potro{wi energije, energetska

efikasnost kao kriterijum za javne

nabavke. Obveznici sistema energet-

skog menaxmenta }e, prema wegovim

re~ima, biti privredna dru{tva u

proizvodom sektoru i sektoru trgo-

vine i usluga, dok }e u javnom sektoru

to biti organi dr`avne uprave i dru-

gi organi Republike Srbije, organi

autonomne pokrajine, jedinica lokal-

ne samouprave i druge javne slu`be

koje koriste objekte u javnoj svojini.
Energetski pregled sprovodi}e

ovla{}eni energetski savetnik, koji

mo`e biti fizi~ko lice sa licencom

ili pravno lice sa najmawe dva zapo-

slene licencirana savetnika, naveo je

Trifunovi}.
Izvor: MERZ
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V
idi“ – ka`em mom kolegi, Dra-

gomiru Kosti}u, direktoru

Pogona Vaqevo, {ta u Vjestima

on line objavqenim na Bogojavqewe

pi{e: „Te{ka situacija je dodatno

uslo`ena novim kvarovima na potezu

od Podgorice do Andrijevice koji su

identifikovani tokom prethodne

no}i... Podru~ja Andrijevice i Plava

su i daqe bez napajawa elektri~nom

energijom, saop{teno je iz Crnogor-

skog elektroprenosnog sistema... Eki-

pe odr`avawa dalekovoda iz Nik{i}a,

Podgorice i Bjelog Poqa, potpomog-

nute kolegama iz okru`ewa, su od

ranih jutarwih ~asova na trasi ugro-

`enih dalekovoda... Iako ekipe danas

rade uz asistenciju helikopterske je-

dinice MUP-a , uredno napajawe elek-

tri~nom energijom `iteqa Andrije-

vica i Plava mogu o~ekivati sjutra, u

kasnim poslijepodnevnim ~asovima...“

Kosta se smeje. Veli: „Ma to je bio

samo trening za na{u dalekovodnu

ekipu. Koliko da vidimo za koliko

mogu da se spreme...“ „Samo to?“ rad

sam da mu pomognem da nastavi pri~u.

„Dobro.“ – ka`e – 19. januara u 11 pre

podne pozvao me je Neboj{a Petro-

vi}, izvr{ni direktor za prenos

elektri~ne energije i obavestio me

je da kolege iz Elektoprenosa Crne

Gore imaju problema sa ispadima 220

kV dalekovoda Pqevqa – Piva. Zbog

obimnih sne`nih padavina pretpo-

stavqa se da su popadali stubovi.

Nemaju dovoqno qudi da utvrde gde

je kvar i mole za ispomo}. [ta smo

mogli? Aktivirao sam DV ekipe iz

Vaqeva i Bajine Ba{te. Iz Vaqeva su

oti{la ~etiri ~oveka i jedan lan-

drover, iz Ba{te jedanaest qudi sa

dva landrovera i mahindrom punom

alata. U 13 ~asova su ve} bili na pu-

tu. No}ili su u Beranima i stavili

se na raspolagawe Elektroprenosu

Crne Gore.

Tamo su dobili radni zadatak da

osposobe 110 kV dalekovod Andrije-

vica – Berane da radi pod 35 kV na-

ponom, e da bi grad i okolina koji su

bez struje bili ve} 6, 7 dana, dobili

energiju. Na{e ekipe su to {to se od

wih tra`ilo i uradile, prespojili su

35 kV kabal sa dalekovodnim provod-

nicima na po~etku voda i na onim de-

lovima trase gde su popadali stubovi

i izazvali prekid vodova. U pitawu su

improvizorijumi koji treba da poslu-

`e do kona~ne popravke sa izgradwom

novih stubova. Na{i radnici su izu-

zetnio stru~ni i uve`bani, radili su

marqivo i ~itav posao zavr{ili do

ponedeqka kada je u 14 ~asova Andri-

jevica dobila struju. Eto. U utorak su

ve} bili na svojim redovnim radnim

zadacima.“

„Ma kakve bre, kolege iz okru`e-

wa?“ - buni se Goran Maksimovi},

tehni~ar iz vaqevske DV ekipe, jedan

od onih koji su ovoga vikenda „treni-

rali“ – „To novinari izvode, ne smeju

da napi{u da smo iz Srbije. A svi su

to znali i cenili. Do~ekao nas je ru-

kovodilac za odr`avawe dalekovoda i

trafo stanica Elektroprenosa Crne

Gore li~no i uputio nas na dalekovod

. [est stubova im je palo u rasponu od

2300 m. Vla`an sneg, vetar. Dodatni

teret. Sa mnom su iz Vaqeva i{li jo{
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Pomo} kolegama iz 
Nesebi~na i stru~na pomo} radnika Elektromre`e Srbije u otklawawu

havarije nastale padom vi{e stubova na dalekovodima u Crnoj Gori 

Pi{e: Janko Levnai}, dipl. el. in`.

Goran Maksimovi} i Zoran Stameni}

podi`u izolatorski lanac

Mladen Jovanovi}, Nikola Risti~evi}, Milo{ Stefanovi} i Goran Maksimovi} 

rade na spu{tawu faznog provodnika



Sa{a Aleksi}, Miroslav Milova-

novi} i Vladan Alesi}. Mi smo

uglavnom bili na onom delu terena

gde je faza pala na zemqu. Ali je kom-

pletna intervencija na dalekovodu,

od A do [ poverena ekipi Pogona Va-

qevo. Nije bilo {ale, zapeli smo i sve

odradili. Ja sam sa Milo{em Ste-

fanovi}em i Zoranom Stameni-

}em pregledao pet stubova od mesta

kvara do velike provalije, a sa druge

strane su to radili Svetislav Bo-

`i} - Mrsi, Slavko Blagojevi} i

Predrag Marinkovi}...“

„Nemoj da zaboravi{ ni ostale ko-

ji su sa nama radili.“ – prekida ga

Mrsi – „Momci su zapeli i od srca

pomogli. Pogledaj samo fotografije

kako rade, gore na stubovima. Tu su

svi, odreda: Milan Dini}, Milenko

Blagojevi}, Mladen Jovanovi}, Ra-

dan Maksimovi}, Milan Obrado-

vi} i Nikola Risti~evi}... Sve

momci za primer.“

„Dobro, dobro.“ – klimam glavom –

„Ne}emo nikoga da zaboravimo. Nego,

znam da su tamo vremeski uslovi bili

lo{i, da je teren te`ak i da su kvaro-

vi ozbiqni – ima li kakvih posebnih

impresija?“ poku{avam da vodim pri~u

– „Ima!“ – ka`e Mrsi – „Ima! Najve}a

impresija je da su nas qudi do~ekali

ra{irenih ruku. Bili su izuzetno sr-

da~ni, qubazni i gostoprimqivi. Me-

{tani se ni ~asa jednog nisu odvajali

od nas, trudili su se da budu pri ru-

ci i od koristi. Jedan nas je ~ovek mo-

lio da ne idemo u Berane, ka`e ima u

wegovoj ku}i mesta za {estoricu, ima

da se pojede, ima da se popije, bi}e

mesta za sve radnike {to su do{li u

pomo} u wegovom kom{iluku. ^ak su

nas, iako su te{ko trpeli bez struje,

i terali da prekinemo kako se pri-

bli`avalo ve~e: „Ajde! Dosta je za da-

nas! Ve} ste puno uradili! Dosta je

bilo posla za danas.“ – tako su nam

govorili. To zadovoqstvo koje je smo

ose}ali razgovaraju}i sa wima, tu za-

hvalnost koju su nam oni pokazivali

ne mogu ni sa ~im porediti niti bi

se ~ime moglo platiti to sa ~ime su

oni nas ugostili.

A ima i jedna anegdota. Jedan kole-

ga iz Elektroprenosa Crne Gore ka-

`e: „Zna{, nemojte nam {to zameriti...

Imamo oko 600km dalekovoda – a nas

je samo 15.“ „Razumem“ – „odgovorim

mu „ DV ekipa Bajina Ba{ta odr`ava

1400 km dalekovoda a nas je 14!“ „Je-

ste,“ na to }e on – „vi ste specijaci!“

Hvala Bogu, sve se dobro zavr{ilo.

To je za nas bio zaista rutinski po-

sao. Opet bi smo rado pomogli ako

ustreba. Qudi smo, mawe vi{e isti,

sli~ne probleme imamo. I kod wih se

kradu dijagonale isto kao kod nas. Ko

zna koliko ih nedostaje na stubovima

koji su pali... Dodatno optere}ewe,

jedan provodnik se otrese, eto nesi-

metrije optere}ewa, gotov belaj. Po-

mogli smo i zadovoqni smo zbog to-

ga.“

„Pogledaj!“ – pojavquje se direk-

tor Kosti} na vratima sa osmehom na

licu i papirom u ruci. ^itam Vjesti

od 21. januara: „Danas, u 14 ~asova,

stru~ne ekipe Crnogorskog elek-

troprenosnog sistema, potpomog-

nute kolegama iz okru`ewa, su

uspje{no realizovale privremeno

improvizovano rje{ewe napajawa TS

Andrijevica, ~ime su Andrijevica i

Plav dobili struju...“ „[ta? Opet

smo kolege iz okru`ewa?“ „Ma pu-

sti“ – ka`e Kosta – „To su novinar-

ska posla. Kolege iz prenosa znaju ko

smo. U to ne}emo sumwati...“ „Do-

bro“- velim – „to su novinarska po-

sla. Ali ako budem {to pisao za no-

vine o ovome, tj. budem li se bavio

tim „novinarskim poslom“ – da met-

nem u naslov da smo pomogli kolega-

ma u okru`ewu?“ „Metni“ smeje se

Dragomir direktor Pogona.
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okru`ewa

Miroslav Milovanovi} spu{ta provodnik i izolatorske lance na zemqu

Ugradwa kablovske glave na improvizorijum:

na stubu Sa{a Aleksi}, Nikola Risti~evi}

i Miroslav Milovanovi}



U
skladu sa ovla{}ewi-

ma koje ima, Ministar

energetike, razvoja i

za{tite `ivotne sredine,
imenovala je oktobra pro-

{le godine, savetnika Qu-

bi{u Milanovi}a, za

borbu protiv kriminala i

korupcije i zadu`ila ga da

formira tim koji }e mu bi-

ti na raspolagawu. Prevas-

hodni zadatak tima za bor-

bu protiv kriminala i ko-

rupcije jeste da se u okviru

nadle`nosti Ministar-

stva, kako unutar organiza-

cione strukture samog or-

gana dr`avne uprave u kome

je formiran, tako i u okvi-

ru nadle`nosti koje Mini-

starstvo po osnovu nadzora

ima prema javnim preduze}i-

ma i ustanovama, bavi pro-

blematikom iz ove oblasti.
U dosada{wem radu ostva-

rena je saradwa sa pojedi-

nim direktorima javnih

preduze}a i sa nadle`nima

u preduze}ima koji se bave

borbom protiv kriminala i

korupcije. Takva saradwa

prevashodno je usmerena na

otkrivawe pojavnih oblika

kriminala i korupcije u do-

sada{wem poslovawu javnih

preduze}a.
Me|utim, da bi se pred-

upredile ove negativne po-

jave, neophodno je zajedno

sa svim zaposlenima uo~iti

gde postoje mogu}nosti za

kriminalno i koruptivno

delovawe, koja organizaci-

ona i sistemska re{ewa

unutar javnih preduze}a

ostavqaju pravne praznine

i pru`aju priliku za neza-

konito poslovawe. Zbog

toga antikorupcioni tim

Ministarstva u saradwi sa

najvi{im rukovodiocima

javnih preduze}a `eli da

svi zaposleni koji imaju in-

formacije, sugestije i

predloge, kako da se pro-

tiv ovih pojava zajedni~ki

borimo, stupe u kontakt sa

wima.
Kriminal i korupcija su

zlo koje uni{tava, kako bi

rekli ekonomisti, supstan-

cu javnih preduze}a, dovodi

u pitawe budu}nost onih

koji u javnim preduze}ima

rade, ali dugoro~no osiro-

ma{uje sve na{e gra|ane i

nanosi {tetu na{oj zemqi

koju ostavqamo budu}im ge-

neracijama. Strah ne mo`e i

ne sme biti izgovor da oni

koji imaju informacije ili

koji uo~avaju slabosti unu-

tar sistema o tome }ute.
Svaka informacija ili suge-

stija antikorupcionom ti-

mu otvara mogu}nost da se sa

ovim izborimo i da zausta-

vimo odliv novca zaposle-

nih i gra|ana iz javnih pred-

uze}a u privatne xepove. 
Kako je navedene pojave

nemogu}e spre~iti i pro-

tiv wih se boriti bez sa-

radwe svih koji `ele po-

{teno, odgovorno i u inte-

resu dr`ave Srbije da rade

svoj posao, antikorupcij-

ski tim o~ekuje punu podr-

{ku i u na{em preduze}u.
Sa ~lanovima tima za

borbu protiv korupcije

Ministarstva energetike,
razvoja i za{tite `ivotne

sredine mo`ete stupiti u

kontakt putem posebne

elektronske adrese:

antikorupcija@merz.gov.rs

ili telefonski preko broja:

011 361 66 33

062 88 66 819
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IN MEMORIAM

Obrad Trifunovi}

Dvadeset{estog januara 2013. godine preminuo je na{

dugogodi{wi kolega i rukovodilac Pogona Vaqevo

Obrad Trifunovi}.
Obrad je ro|en 12. januara 1930. u selu Kqu~u, op-

{tina Mionica u siroma{noj zemqoradni~koj porodi-

ci . Sredwu tehni~ku {kolu je zavr{io 1949. godine u

Pan~evu, a na Elektrotehni~kom fakultetu u Beogradu

diplomirao je 1960. godine. Stru~ni dr`avni ispit

polo`io je 1963.
Pre nego {to se zaposlio u JP „Elektroistok“ ra-

dio je u nekoliko preduze}a, na raznim poslovima. Naj-

pre, kao elektrotehni~ar u T. T. Sekcijama u Tuzli, Be-

ogradu i Pri{tini, a potom kao diplomirani elektro-

in`ewer: nekoliko meseci u Preduze}u „Kosovopro-

jekt“ u Beogradu, pa od novembra 1960. do februara

1964. godine u Preduze}u za distribuciju elektri~ne

energije „24. Septembar“ Titovo U`ice, gde je tri go-

dine bio upravnik Monta`no- elektroinstalater-

skog pogona.
Iz U`ica je 1964. godine pre{ao u „Elektroi-

stok“, Pogon Vaqevo. Tu je radio na in`ewerskim rad-

nim mestima, a od 1974. je bio na du`nosti direktora

OOUR-a. Direktorsku du`nost obavqao je 14 godina

- sve do juna 1990. kada je raspore|en, najpre na mesto

savetnika za unapre|ewe prenosne delatnosti u Di-

rekciji za prenos elektri~ne nergije i telekomunika-

cije, a godinu dana kasnije na radno mesto rukovodio-

ca Slu`be za eksploataciju. Na tom radnom mestu

ostao je jo{ ~etiri godine, sve do odlaska u penziju.
Bio je o`ewen Ankom i sa wome stekao dvojicu si-

nova, Vojina i Tomislava. Oba sina su mu tako|e di-

plomirala na Elektrotehni~kom fakultetu u Beogradu

i deo karijere proveli u JP „Elektroistok“. Oni ko-

ji su sa Obradom Trifunovi}em radili, se}aju ga se

kao vrednog, marqivog, pravi~nog, pedantnog i poseb-

no omiqenog kolege, smirenog i punog uva`avawa pre-

ma saradnicima .

SAOP[TEWE MINISTARSTVA ENERGETIKE,

RAZVOJA I ZA[TITE @IVOTNE SREDINE

Zajedno protiv

korupcije



K
rajem januara, u prostorijama

Visoke strukovne {kole za

preduzetni{tvo i Centra za in-

dustrijske odnose u Beogradu, orga-

nizovana je sve~ana dodela diploma za

polaznike Sindikalne {kole drugog

stepena.Pre sve~anog ~ina odr`ana je

zavr{na rasprava na temu „Sindikati

u Srbiji – kriza kao sudbina ili iza-

zov“, u kojoj su pored polaznika i pre-

dava~a sindikalne {kole u~estvovali

Slobodanka Brankovi}, savetnik

ministra rada, zapo{qavawa i soci-

jalne politike, Vera Bo`i}-Tre-

falt, direktor Uprave za bezbednost

i zdravqa na radu, Ivica Cvetano-

vi}, predsednik Konfederacije slo-

bodnih Sindikata, Milovan An-

dri}, predsednik Sindikata EMS, dr

Dragana Petkovi}-Gaji}, Samo-

stalni Sindikat Srbije, Ranko Hr-

waz, predsednik Nezavisnog Sindi-

kata prosvetnih radnika Vojvodine i

dr Bo`o Dra{kovi} iz Instituta

ekonomskih nauka. Tokom vi{emese~-

nog trajawa visoke Sindikalne {ko-

le, veliki broj stru~waka iz raznih

oblasti u sferi sindikalnog delova-

wa, na interaktivnim predavawima i

radionicama, uspeo je da polaznicima

pribli`i aktuelne teme sveta rada

kao i na~ine za modernizaciju i efi-

kasniji rad Sindikata. Me|u diplo-

miranim polaznicima Sindikalne

{kole drugog stepena bili su i sin-

dikalni aktivisti iz JP EMS - Milo-

van Markovi}, Zlatomir Dobri-

savqevi}, Sa{a \or|evi}, Vladi-

mir \iki} i Radomir Petrovi}.
Profesor dr Darko Marinkovi},
inicijator i kreator sindikalne {ko-

le, u svom nadahnutom obra}awu po-

zdravio je sve prisutne goste, ~esti-

tao svim polaznicima druge generacije

Sindikalne {kole drugog stepena

uspe{an zavr{etak {kolovawa i po`e-

leo im puno uspeha u daqem sindikal-

nom radu, nagla{avaju}i zna~aj kontinu-

irane edukacije sindikalnih aktivista

za budu}e aktivnosti i re{avawe prak-

ti~nih problema koji ih o~ekuju na te-

renu. Slobodanka Brankovi}, savetnik

ministra rada, zapo{qavawa i socijal-

ne politike je na kraju sve~anosti uru-

~ila diplome polaznicima.
R. Petrovi}
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K
rajem decembra, u

prostorijama Mini-

starstva energetike,

razvoja i za{tite `ivotne

sredine, prof. dr Zorana

Mihajlovi}, ministar,

priredila je koktel za

predstavnike sindikata iz

tog resora. U razgovoru sa

ministarkom, pomo}nikom

ministra za Sektor elek-

troenergetike Mirjanom

Filipovi} i dr`avnim se-

kretarom Dejanom Popo-

vi}em, sindikalci su izne-

li svoja mi{qewa i predlo-

ge. Ministar Zorana Mihaj-

lovi} je naglasila da se

problemi koje su predstav-

nici sindikata naveli mogu

re{iti samo zajedni~kim

snagama. U prijatnoj atmos-

feri ona je prisutnima po-

`elela sre}u i uspeh u No-

voj godini. Milovan An-

dri}, predsednik Sindika-

ta EMS, uz podse}awe na

deo karijere ministarke ve-

zan za rad u Javnom preduze-

}u „Elektroprivreda Srbi-

je“, odnosno Javnom preduze-

}u za prenos elektri~ne

energije „Elektroistok“,

predlo`io je i dobio po-

dr{ku za inicirawe Kolek-

tivnog ugovora za granu

energetike.

R. E.

PRIJEM U MINISTARSTVU ENERGETIKE

Sindikalci kod ministarke

EDUKACIJA SINDIKALNIH AKTIVISTA

Sve~ana dodela diploma polaznicima Sindikalne {kole

Polaznici Sindikalne {kole

Ministarka za predstavnicima sindikata



P
rodu`ewem `ivotnog

veka qudi pojavila se

i potreba za visoko

funkcionalnim zubnim na-

doknadama. Tako je i primena

dentalnih implantata po-

stala standardna procedura

u savremenoj stomatolo{koj

praksi. Dentalni implanta-

ti su namenski oblikovane

nadoknade zuba izra|ene od

odgovaraju}eg materijala, ~i-

ja je osnovna namena ugradwa

u `iva tkiva. Oni predsta-

vqaju osnovu za naknadne

protetske radove (krunice,
mostove i proteze).

Osnovni preduslov koji

materijali od kojih se izra-

|uju implantati moraju da is-

pune, da bi uop{te mogli da

budu ugra|eni u `iva tkiva,
jeste da su biokompatibil-

ni. To zna~i da ne smeju da

iritiraju ili da deluju

{tetno na tkiva i imuni si-

stem i da ne smeju da mewaju

svoja fizi~ko – hemijska

svojstva pod dejstvom tkiv-

nih te~nosti i metabolita u

organizmu. Savremeni im-

plantati su u ve}ini slu~aje-

va napravqeni od titanijuma

ili wegovih legura. Titani-

jum gradi sa kiseonikom za-

{titni sloj i zato ga orga-

nizam dobro prihvata. Taj

proces se naziva osteointe-

gracija.

Dentalni implantat je

ve{ta~ki koren zuba ugra|en

u vilicu kako bi dr`ao kru-

nicu ili most. Oni su idea-

lan izbor za osobe dobrog

op{teg zdravqa koji su izgu-

bili jedan ili vi{e zuba.

Osim {to izgledaju i funk-

cioni{u kao prirodan zub,

implantat zamewuje zub bez

`rtvovawa ostalih zuba, {to

se de{ava kod ugradwe mosta,

kada se bruse dva susedna zu-

ba. Implantat poma`e i u

o~uvawu alveolarnog grebena

(zubni greben vili~ne ko-

sti). Po{to je usa|en u kost,
on stimuli{e okolnu kost,
pa ne dolazi do resorpcije

kosti koja se javqa posle va-

|ewa zuba.

Vrste implantacionih

sistema

Danas je u klini~koj upo-

trebi preko 100 vrsta im-

plantacionih sistema. Posto-

je mnogobrojni kriterijumi na

osnovu kojih dentalni im-

plantati mogu da se podele, a

jedna od najbitnijih podela

bazira se na mestu ugradwe i

wihovoj nameni.Prema toj kla-

sifikaciji dentalni implan-

tati dele se na:
a) Transdentalne – Ovi

implantati karakteristi~ni

su po tome {to se ne ugra|uju

direktno u kost, ve} se posta-

vqaju kroz kanal korena zuba.
Du`ina implantata, koja je ve-

}a od du`ine korena,omogu}a-

va produ`ewe osovine zuba i

tako pove}ava wegovu stabil-

nost. Oni su naj~e{}e igli~a-

stog oblika.Posebno su indi-

kovani kod preloma ili re-

sorpcije korena zuba, paro-

dontopatije i cista koje za-

hvataju vi{e od jedne tre}ine

korena zuba.
b) Endoosealne – Ovi im-

plantati ugra|uju se u ko{ta-

no tkivo vilica primenom po-

sebne tehnike. Naj~e{}e su
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Novi osmeh sa

U
decembru pro{le godi-

ne u JP EMS-u stupio

je na snagu novi pra-

vilnik o alko-testirawu,
kojim se ure|uje na~in pro-

vere zaposlenih i svih lica

koja borave u radnoj okoli-

ni Preduze}a (stranke, u~e-

nici, studenti na prakti~-

noj i stru~noj nastavi), a pr-

ve provere zaposlenih oba-

vqene su po~etkom januara.
Pravilnikom se ure|uju slu-

~ajevi i na~in provere zapo-

slenih ili drugih lica, me-

re kojima se onemogu}ava

upotreba alkohola od stra-

ne zaposlenih ili drugih

lica u radnoj okolini JP

EMS-a, kao i utvr|ivawe po-

vrede radne discipline i

pravila pona{awa utvr|e-

nim ovim pravilnikom.

Na osnovu pravilnika,
smatra se da je lice u alko-

holisanom stawu ukoliko je

testom utvr|ena koli~ina

alkohola ve}a od 0,3 promi-

la, a od ovog pravila se izu-

zimaju zaposleni koji upra-

vqaju motornim vozilima sa

putnim nalogom, zaposleni u

Slu`bi obezbe|ewa ili an-

ga`ovana lica na poslovima

obezbe|ewa, kao i zaposleni

koji rade na radnim mestima

sa pove}anim rizikom, kod ne

sme biti prisutna bilo koja

koli~ina alkohola.
Ukoliko je kod zaposle-

nog utvr|eno alkoholisano

stawe, narednih {est mese-

ci zaposleni se podrgava

pove}anom broju kontrola

alko-testom i to ne mawe

od tri kontrole mese~no.

Ako se dogodi da zaposleni

ili drugo lice ponovo u~i-

ni istu vrstu povrede ovog

pravilnika, a najmawe dva pu-

ta u narednih {est meseci

od dana prve kontrole, za-

poslenom se u skladu sa za-

konom mo`e otkazati ugo-

vor o radu.
S. S.

BEZBEDNOST I ZDRAVQE NA RADU

Novi pravilnik o alko-testirawu



oblika {rafa ili cilindra.
Zastupqeni su u preko 95po-

sto svih radova sa implanta-

tima.
c) Subperiostalne – Ova

vrsta implantata koristi se

samo u slu~ajevima kada zbog

izra`enog propadawa zubnog

nastavka vilice nije mogu}e

primeniti neki od endoose-

alnih sistema. Sam implantat,
koji je mre`astog oblika, po-

stavqa se neposredno ispod

povr{ine kosti tj. periosta.
Sama izrada i ugradwa implan-

tata dosta je komplikovana,
tako da su oni zastupqeni u

svega pet posto ukupno prime-

wenih implantata. Osim toga,
komplikacija u vidu postope-

rativne infekcije koja se ve-

oma brzo {iri du` impalnata-

ta i vili~ne kosti znatno je

~e{}a.
d) Intramukozne – Ovi im-

plantati se primewuju veoma

retko, jer se fiksiraju u me-

kom tkivu tj. u mukozi. Lo{a

stabilnost proteze, pojava

bolova i ranica na sluzoko`i

u velikoj meri ograni~avaju

wihovu upotrebu.

e) „All on 4“ – Ovo su tzv.

„mini implantati“ koji slu`e

za stabilizaciju i retenciju

totalnih proteza i koriste

se kada su sve ostale mogu}no-

sti za dentalnu implantaciju

iscrpqene.

Postupak ugradwe

implantata

Ugradwa dentalnih im-

plantata relativno je jedno-

stavna procedura i radi se u

lokalnoj anesteziji. Bitno je

da su kosti vilica o~uvane, da

nema parodontopatije i da su

desni zdrave.
Potrebno je prvo na~ini-

ti RTG snimak (ortopan) ili

tomografiju vili~nih kostiju

radi procene kvaliteta dela

kosti u koji se ugra|uje im-

plantat. Nakon ura|ene inci-

zije (zasecawa) desni i dizawa

re`wa oralne sluzoko`e pri-

stupa se ugradwi implantata.
Specijalnim instrumentom

vr{i se ubu{avawe zubne ko-

sti, a zatim se drugim instru-

mentom implantat zate`e i

uvija u kost. Na kraju se na we-

ga stavqa kapica.
U periodu posle hirur{ke

ugradwe implanta u ko{tanom

tkivu se odigravaju slo`eni

procesi biointegracije, koji

podrazumevaju formirawe no-

ve kosti u kontaktu sa povr-

{inom implantata. Kost ura-

sta u mikroskopske pore na

povr{ini implantata ~ime se

on u~vr{}uje u kost. To stva-

rawe kosti odigrava se u dve

faze.Prva faza je faza formi-

rawa kalusa kada dolazi do

popuwavawa ko{tane pukoti-

ne izme|u implantata i kosti.
Druga faza je faza remodeli-

rawa kosti,kada dolazi do mo-

delovawa kosti tokom koje se

posti`e u~vr{}ivawa impan-

tata.
Period vremena od im-

plantacije do izrade protet-

skih radova (krunica, mostova

ili proteza) razli~ita je i za-

visi od tipa implantata. Naj-

boqi rezultati se posti`u sa

onim implantatima kod kojih

postoji period predvi|en za

formirawe kosti. Ovaj peri-

od za dowu vilicu iznosi 2 –
3, a za gorwu 3 – 4 meseca.

Idealan kandidat za

ugradwu zubnih implantata je

osoba dobrog op{teg i oral-

nog zdravqa. Pri dono{ewu

odluke, treba imati na umu da

je i najboqe ura|eni zubni

most samo privremeno re{e-

we, dok implantat trajno re-

{ava problem nedostatka zu-

ba.Prakti~niji su od proteza,
ni{ta se ne „klima“ i ne sme-

ta,ugradwa vi{e nije dug i bo-

lan postupak, a kvalitet `i-

vota je znatno poboq{an. Gle-

dano na du`i period, implan-

tati su estetski najboqe re-

{ewe i mogu da traju celi `i-

vot.

Dr Aleksandra Karapanxi}

(lekar op{te prakse

u ambulanti „EMS“)

EMS-OVA AMBULANTA 27

Serija tekstova “EMS-ova 

ambulanta” omogu}ena je 

sredstvima TEMPUS projekta

novim zubima

Indikacije za ugradwu implantata

 Nedostatak jednog zuba bez obzira na mesto u vilici.

 Nedostatak vi{e zuba u slu~aju postojawa ve}ih ili

mawih bezubih poqa.

 Bezube vilice kada je indikovana izrada mosta ili

fiksacija totalne proteze.

Kontraindikacije za dentalne implantate

 Mla|e osobe kod kojih sazrevawe vili~nih kostiju ni-

je zavr{eno.

 Trudnice i porodiqe.

 Stravstveni pu{a~i (pu{ewe usporava proces bioin-

tegracije implantata).

 Lo{e higijenske navike i kvalitet vili~nih kostiju.

 Lokalne infekcije i izuzetno propadawa zubnog na-

stavka vili~ne kosti.

 [krgutawe zubima (Bruksizam).

 Oboleli od sitemskih bolesti (reumatske bolesti i

generalizovana osteoporoza).

 Poreme}aji metabolizma sa manifestacijama na ko{ta-

nom tkivu.

 Osobe na imunosupresivnoj ili zra~noj terapiji.




